
Nr. 8. Kraków, dnia 1. sierpnia 1914 r. Rocznik XXX>V.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla slot. król. miasta Krakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń" bezpłatnie.

LM. 67273/1914.
II I  b.

IN S TR U K C Y A
dla Komisaryatu targowego w  sprawie poboru opłat 

targowych.
(Uchwalona przez Magistrat na posiedzeniu w dniu 

27. czerwca 1914 r.).

§ 1-
Według obowiązującego regulaminu targowego dla 

sprzedaży artykułów żywności, organa targowe wybierają 
następujące opłaty targowe:

a) opłaty targowe dzienne od stanowisk niestałych;
b) opłaty targowe dzienne od wozów z towarem;
c) opłaty dzienne za użycie stołów miejskich;
d) opłaty targowe stale od stanowisk wynajmowanych

kwartalnie, półrocznie, rocznie lub sezonowo.

§ 2.
Wszelkie opłaty dzienne wybierają na placach i uli

cach podczas targu dozorcy targowi pod kontrolą Komi
sarzy targowych.

Wybieranie opłat zaczyna się z chwilą rozpoczęcia 
targu i trwa aż do jego ukończenia.

§ 3.
Opłaty stałe wybierają Komisarze targowi pod kon

trolą Inspektora targowego.
Komisarzom targowym nie wolno pod żadnym wa

runkiem przy wybieraniu opłat stałych wyręczać się 
woźnymi.

§ 4.
Na każdą pobraną opłatę wybierający jest obowią

zany wydać natychmiast stronie kwitek z kwitaryusza 
sznurowego, względnie bloczkowego.

§ 5-
Dla pobierania opłat dziennych otrzymuje każdy 

dozorca targowy potrzebną ilość bloczków, obejmujących 
po 100 kwitków i tyleż kontrakwitów zaopatrzonych 
liczbami bieżącemi.

Na każdym kwitku winien być wydrukowany napis 
„Opłata targowa", oraz kwota, na którą kwitek opiewa 
np. 4 h, 8 h i t. p.

Nadto każdy kwitek winien być zaopatrzony pie 
częcią urzędową, odbitą w ten sposób, że jedna połowa 
pieczęci znajduje się na kwicie, druga na kontrakwicie, 
oraz data dnia poboru, wypisana ołówkiem chemicznym.

§ 6.
W celu kwitowania stron uiszczających opłaty stałe 

otrzymuje każdy Komisarz targowy kwitaryusz obejmu
jący 100 kwitów i tyleż kotrakwitów, zaopatrzonych 
liczbami bieżącemi.

Każdą pobraną kwotę winien Komisarz targowy 
wciągnąć do kwitaryusza, wpisując ją  na kontrakwicie 
cyframi, zaś na kwicie cyframi i słowami, wypełnić do
kładnie wszystkie rubryki kwitu i kontrakwitu ołówkiem 
chemicznym względnie atramentem, następnie kwit pod
pisać i wydać stronie.

Kontrakwit zawsze podpisuje strona.
Wszelkie poprawki lub podskrobywania na kontra

kwicie są surowo wzbronione.

'  § 7.
Zabrania się organom targowym pod utratą służby 

pobierania opłat targowych bez równoczesnego pokwito
wania lub za pokwitowaniem, uskuteeznionem w inny 
sposób,, niż przepisany.

§ 8.
Miejska Izba Obrachunkowa zamawia w drukarni 

i odbiera wszelkie kwitaryusze i bloczki, zaopatruje je  
pieczęcią urzędową i przechowuje pod ścisłem zamknię
ciem oraz prowadzi dokładną ich ewidencyę w osobnej 
księdze na ten cel założonej, zapisując w niej wszelkie 
przychody i rozchody kwitaryuszów i bloczków.

Każdy bloczek i kwitaryusz winien być na ostatnim 
jukście zaopatrzony klauzulą Miejskiej Izby Obrachunko
wej, stwierdzającą ilość kwitów.

§ 9.
Każdy dozorca targowy zamawia w Miejskiej Izbie 

Obrachunkowej potrzebną ilość bloczków na oSobnej kartce 
zamówień (wzór 1) Miejska Izba Obrachunkowa wydaje 
dozorcom targowym zamówione bloczki za potwierdzeniem 
odbioru na kartce zamówień, odbierając równocześnie 
juksty bloczków zużytych. Kartki zamówień, zaopatrzone 
potwierdzeniem odbioru Miejska Izba Obrachunkowa prze
chowuje u siebie jako dowody rachunkowe.



Dla każdego dozorcy targowego założona będzie 
osobna książka kontowa (wzór 2j, w której Miejska Izba 
Obrachunkowa wpisuje wydane dozorcom targowym kwity 
według liczb bieżących i wartości oraz kwoty zainkaso- 
wane na te kwity.

§ 11-
Kwitaryusze na opłaty stałe Miejska Izba Obra

chunkowa wydaje Komisarzom targowym za potwierdze
niem odbioru i odbiera równocześnie juksty zużytych kwi- 
taryuszy przestrzegając ściśle aby żaden Komisarz tar
gowy nie miał u siebie równocześnie więcej, jak  jeden 
kwitaryusz.

§ 12-
Urzędnik rachunkowy delegowany do inkasowania 

opłat dziennych, odbiera codziennie od godziny 11 do 1 
gotówkę od dozorców targowych, wpisując otrzymaną od 
każdego dozorcy targowego kwotę do ogólnej księgi ka
sowej (wzór 3) i potwierdzając każdemu dozorcy odbiór 
gotówki na jukstach bloczków przy ostatnim wydanym 
kwicie.

§ 13-
Urzędnik rachunkowy inkasując opłaty dzienne jest 

obowiązany sprawdzać, czy uiszczona przez dozorcę tar
gowego kwota łącznie z wartością kwitków pozostających 
u tegoż dozorcy odpowiada wartości wydanych mu 
bloczków.

§ 14.
Zainkasowaną od dozorców targowych gotówkę urzę

dnik rachunkowy wnosi w tymsamym dniu, a o ileby to 
było niemożliwem, w dniu następnym do Kasy miejskiej 
za potwierdzeniem odbioru w księdze kasowej.

§ 15.
Miejska Izba Obrachunkowa sprawdza na podstawie 

księgi kasowej opłat dziennych i jukstów odebranych od 
dozorców targowych, czy kwoty wniesione do Kasy miej
skiej odpowiadają wartości sprzedanych kwitków.

§ 16.
Opłaty stałe odbiera delegowany urzędnik rachun

kowy codziennie na podstawie książek kasowych i kon- 
sygnacyi.

W tym celu każdy Komisarz targowy utrzymuje 
osobną książkę kasową (wzór 4) do której wpisuje wy
brane w ciągu dnia opłaty w porządku liczb bieżącyeh 
kwitaryusza, a zesumowawszy wszystkie pozycye z da
nego dnia wpisuje je następnie do konsygnacyi, poczem 
podpisawszy konsygnacyę, oddaje gotówkę wraz z książką 
kasową, konsygnacyą i kwitaryuszem urzędnikowi rachun
kowemu.

Urzędnik rachunkowy sprawdziwszy zgodność książki 
kasowej i konsygnacyi z kwitaryuszem, potwierdza od
biór gotówki w kwitaryuszu na jukście ostatniego w yda
nego kwitu, poczem kwitaryusz zwraca natychmiast Ko
misarzowi targowemu, zaś gotówkę oraz książkę kasową 
i konsygnacyę oddaje do Kasy miejskiej w tymsamym 
dniu, a najpóźniej w następnym.

§ 10.
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Kasa miejska potwierdza odbiór gotówki od Komi
sarzy targowych w ich książkach kasowych, poczem od
syła te książki bezzwłocznie Komisaryatowi targowemu, 
konsygnacyę zaś zatrzymuje u siebie.

§ 17-
Każdy Komisarz i dozorca targowy jest odpowie

dzialny za opłatę nieściągniętą lub przepadła z jego winy.
Inspektor targowy jest współodpowiedzialny o ile 

nie dopilnował ściągnięcia opłaty.

§ 18.
W celu utrzymania ścisłej ewideneyi przekupniów 

stałych oraz przypadających od nich opłat Komisaryat 
targowy prowadzi księgę główną przekupniów stałych 
(wzór 5).

W księdze tej wpisani być mają z początkiem ka
żdego roku wszyscy przekupnie stali według liczb bieżą
cych z roku ubiegłego, oraz przekupnie przybywający 
w ciągu roku w porządku chronologicznym.

Dla księgi głównej prowadzi Komisaryat targowy 
kartkowy index przekupniów stałych (wzór 5) z uwido
cznieniem co do każdego przekupnia pozycyi księgi 
głównej.

Nadto każdy Komisarz targowy winien utrzymywać 
alfabetyczny wykaz przekupniów stałych według placów 
i ulic jemu przydzielonych (wzór 7).

§ 19-
Urzędową kontrolę nad wybieraniem opłat dziennych 

przez dozorców targowych wykonują w pierwszym rzędzie 
Komisarze targowi.

W tym celu każdy Komisarz targowy jest obowią
zany, obok wykonywania czynności policyi porządkowej 
i kontroli artykułów żywności, zwracać baczną uwagę 
codziennie podczas targu na pobór opłat przez dozorców 
targowych i badać czy każdy sprzedający posiada ważny 
kwitek stwierdzający uiszczenie przepisanej opłaty w da
nym dniu.

O każdem dostrzeżonem niedbalstwie lub nadużyciu 
Komisarz targowy jest obowiązany pod surową odpowie
dzialnością zawiadomić bezzwłocznie Inspektora targowego 
lub naczelnika Wydziału III b.

§ 20.
Inspektor targowy wykonuje bezpośredni nadzór nad 

wybieraniem opłat przez Komisarzy i dozorców targowych 
i jest obowiązany przestrzegać z całą ścisłością aby Ko
misarze i dozorcy targowi przy wybieraniu opłat postę
powali zgodnie z obowiązującymi przepisami i niniejszą 
instrukcyą,

W szczególności oprócz obowiązków już poprzednio 
w niniejszej instrukcyi wymienionych do inspektora tar
gowego należy:

a) czuwanie, aby od każdego przekupnia ściągnięto 
przepisaną opłatę w właściwym terminie i uie do
puszczono do powstawania zaległości w opłatach 
Stałych;

b) czuwanie, aby Komisarze targowi wykonywali ścisłą 
kontrolę nad wybieraniem opłat przez dozorców tar
gowych na ulicach i placach;

c) dopilnowanie, aby wszyscy przekupnie byli wpisani 
do księgi głównej i katastru kartkowego i aby
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wszystkie rubryki księgi głównej i katastru były 
należycie i zgodnie z prawdą wypełnione;

di przestrzeganie, aby Komisarze targowi prowadzili 
dokładne wykazy przekupniów stałycb według przy
dzielonych im placów i ulic;

e) sprawdzanie na podstawie kwitaryuszy i ksiąg ka
sowych, czy Komisarze targowi uiszczają codziennie 
do rąk delegowanego urzędnika rachunkowego za- 
inkasowane w ciągu dnia opłaty i czy te opłaty 
wpłynęły do głównej Kasy miejskiej;

f) wykazywanie Magistratowi do egzekucyi zaległych 
opłat, które z jakichkolwiek powodów przez organa 
targowe nie mogą być ściągnięte, przyczem każdą 
taką zaległość należy usprawiedliwić;

y) przechowywanie i utrzymywanie w ewidencyi wszel
kich druków, ksiąg i wykazów Komisaryatu tar
gowego.
Książki kasowe i księgi główne winny być prze

chowywane jako dowody rachunkowe przez 10 lat.

§ 21 .
Inspektor targowy jest obowiązany pod osobistą 

odpowiedzialnością zawiadamiać bezzwłocznie naczelnika 
W ydziału III b. o wszelkich dostrzeżonych usterkach lub 
nadużyciach ze strony organów targowych.

§ 22.

Miejska Izba Obrachunkowa przeprowadza w Ko- 
misaryacie targowym przynajmniej dwa razy do roku 
niespodziewane szkontrum wszelkich ksiąg, kwitaryuszy 
i wykazów dotyczących poboru opłat targowych i przed
kłada Prezydentowi miasta sprawozdanie z dokonanego 
szkontrum.

§ 23.
Instrukcya niniejsza wchodzi w życie z dniem 

1. lipca 1914 r. a równocześnie traci moc obowiązującą 
rozporządzenie Magistratu z dnia 29. czerwca 1907 roku 
L. 59783 w sprawie poboru opłat targowych.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa.

Kraków, dnia 29. lipca 1914 r.

O BW IESZCZENIE.
Podaje się do publicznej wiadomości, że na podsta

wie ustawy z dnia 26. grudnia 1912 r. Nr. 273 Dz. p. p. 
rodziny powołanych do służby wojskowej w  czasie 
wojny mają prawo do zasiłku na utrzymanie z fundu
szów państwowych.

Celem bliższego pouczenia interesowanych w tej 
sprawie stron, tudzież celem ewentualnego przyjmowa
nia zgłoszeń o przyznanie powyższego zasiłku, otwarte 
zostało osobne biuro w Magistracie w Wydziale V a. ofi
cyny w podwórzu II piętro, biuro Nr. 26.

Zgłaszać się należy w godzinach między 9. a 12. 
w południe.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa.

Prezydent miasta: 
D r. Leo.

OBW IESZCZENIE.
Podaje się do publicznej wiadomości, że na pod

stawie ustawy z dnia 26. grudnia 1912 r. Nr. 237 Dz. u. p. 
rodziny powołanych do służby wojskowej w czasie wojny 
mają prawo do zasiłku na utrzymanie ze strony państwa.

Do grona rodziny powołanych zalicza się w każdym 
razie żonę i dzieci, dalej także rodziców, dziadków, te
ściów, ojczymów i macochy, rodzeństwo i dzieci nieślubne.

Pokrewieństwo z powołanym jednak samo nie wy
starcza do uzyskania zasiłku. Prawo doń mają tylko ci 
członkowie rodziny, których utrzymanie dotąd zależało 
istotnie od zarobku powołanego do służby wojskowej.

Zasiłek powyższy składa się dla każdego uprawnio
nego członka rodziny:

1) z dziennej należytości na utrzymanie, która wy
nosi w Krakowie w roku bieżącym 80 hal.:

2) z dziennego dodatku na mieszkanie, która wy
nosi w Krakowie połowę powyższych należytości tj. 40 hal.

Dla dzieci poniżej 8 lat przypada połowa powyż
szych dodatków.

Zasiłku na utrzymanie może się domagać albo sam 
powołany dla swojej rodziny, albo też sama rodzina, która 
do niego ma prawo. Dla dzieci ślubnych może go żądać 
matka — dla nieślubnych opiekun. Zadanie należy zwró
cić do gminy, w której uprawniony mieszka, w Krakowie 
do Magistratu Wydział V a. Mieszkający za granicą mają 
się z tern zwrócić do odnośnych konsulatów. Pisemne po
danie nie jest konieczne ponieważ odnośne władze posia
dają formularze, które same mogą wypełnić. Dobrze jest 
wykazać się odrazu z dokumentami lub metryką ślubu, 
chrztu itp. Podania pisemne są wolne od stempla. Można 
je  też przesłać pocztą, nie opłacając porta. Należy jednak 
w takim razie dopisać na kopercie: „W sprawie zasiłku 
na utrzymanie według § 12 ust. z 26. grudnia 1912 ł. 
Dz. p. p. 237 wolne od porta“.

Podanie to należy wnieść zaraz po otrzymaniu karty 
powołującej, względnie zaraz po rozpoczęciu służby.

Wypłacać się będzie zasiłek do rąk tego, kto w po
daniu będzie w tym celu wymieniony, wypłata następo
wać będzie w ratach półmiesięcznych, z góry około
1. i 16. każdego miesiąca.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa 
dnia 30. lipca 1914 r.

Prezydent miasta: 
D r. Leo.

L. 80466/914. Kraków, dnia 1. lipca 1914 r.
III b.

O GŁOSZENIE.
Z powodu pojawienia się w tutejszem mieście cho

rób zaraźliwych pomiędzy końmi Magistrat jako władza 
polityczna I. instancyi, celem zapobieżenia rozwlekaniu 
chorób zaraźliwych zwierzęcych zakazuje niniejszem, aż 
do dalszego zarządzenia, na podstawie § 24 ust. 2 d. 
ustawy z dnia 6. sierpnia 1909 r. Dz. u. p. L. 177 oraz 
po myśli rozporządzenia c. k. Namiestnictwa z dnia 9-go 
czerwca 1914 r. L. XVII. 4631/912, pojenia koni doroż
karskich podczas postojów na ulicach i placach publi
cznych w sposób dotychczas praktykowany tj. ze wspól
nych naczyń dostarczanych przez specyalnych zarobników.



Właściciele dorożek Są obowiązani w celu pojenia 
koni podczas postojów zaopatrzyć się w własne naczynia 
np. z nieprzemakalnego płótna, które można łatwo złożyć 
i umieścić pod kozłem.

Niestosujący się do niniejszego rozporządzenia, które 
wcliodzi w życie z dniem ogłoszenia, będą karani po 
myśli § 64 wymienionej na wstępie ustawy w drodze 
sądowej.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa.

L. 43668/914.
I I I  b.

OBW IESZCZEN IE.
Celem zapobieżenia rozwlekaniu zarazy świń, zarzą

dziło c. k. Namiestnictwo obwieszczeniem z dnia 16. marca 
1914 r. L. XVII. 34/1 iż w dzielnicach miasta K ra
kowa położonych po lewym brzegu Wisły tj. w dzielni
cach X II—XX. mają być świnie oznaczone marką uszną 
i utrzymywane w ewidencyi.

W tym celu posiadacze trzody chlewnej w wymie
nionych dzielnicach są obowiązani:

1) zgłaszać się w ciągu 48 godzin ustnie lub pi
semnie u prowadzącego ewideneyę każdy przybytek i uby
tek w stanie nierogacizny, jakoteż wszelka zamierzoną 
trwałą zmianę stanowiska świń i oddawać mu paszporty, 
któremi zaopatrzone były świnie nonowprowadzone, nie
mniej paszporty pobrane na świnie, które nazad do za
grody wróciły;

2) donosić mu o tym samym terminie o każdym 
wypadku zagubienia, lub zepsucia się marki usznej i od
dawać marki przypadkowo odpadłe lub zużyte;

3) być pomocnym prowadzącemu ewideneyę przy 
zakładaniu marek usznych;

4) dozwolić jemu, jakoteż kontrolującej żandarmeryi 
i organom politycznym władz powiatowych na każde ich 
żądanie i w każdej chwili, wstępu do wszystkich lokal- 
ności stajennych udzielać im wyjaśnień o wszelkich 
stosunkach tyczących się stanu i pochodzenia świń.

Prowadzenie ewidencyi (katastru) świń poruczonem 
zostało przez Magistrat dzielnicowym oglądaczom zwierząt.

Niestosujący się do powyższych przepisów karani 
będą po myśli ustawy z dnia 6. sierpnia 1909 Dz. p. p. 
L. 177.

Magistrat stoł, król. miasta Krakowa 
dnia 18. lipca 1914 r.

L. 15782/914.

OBW IESZCZENIE.
Za sprawienie i przybicie tabliczek W sieniach do

mów z liczbami spisowemi według nowegti policzbowa- 
nia domów w myśl uchwały Sekcyi ekonomicznej Rady 
miasta Krakowa z dnia 10. czerwca 1914 r. ustanawia 
się jako zwrot wydatków od każdego właściciela domu 
kwotę 5 koron za sztukę. Co podaje się do publicznej 
wiadomości.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa.

L. 84816/914.
B. a,

ZM IAN Y
policzbowania domów w ul. Biskupiej po stronie ulicy 

liczb parzystych Dz. IV. Piasek.

Liczba porz.

Nazwisko właściciela
cii 5  « a  S O« 5  ®

sta
ra

no
wa sp
i

so
wa j  £ .£■

2 2 101 Zawiejski Jan 20

(4) (4)
pa

rc
el

a
bu

do
w

l. Hoffmann Teodor, Kulczyński Leon 
i Świerzyński Witold 531

(6) (6) 503 Świerzyński Witold 530

8 114 Hoffmann Teodor Jadwiga 21

8 10 115 Schoenowa Zuzanna 22

10 12 116 Hr. Michałowska Józefa 23

12 14 117 Kwiatkowski Dominik, Eugenia 
i German Modesta 24

14 16 118 Krzyżanowska Marya Honorata 25

16 18 119 Przytulisko 
Dom uczestników powstania 1863/4 26

20
18 20 120 Zgromadzenie PP. Zakonnic 

św. Franciszka Salezyusza (Wizytki) 27

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa.

L M : 77291/914. 
B/a.

W łaściciel b u du jący:

Jan Gótz Okocimski 
Ludwik Ziomek 
Samuel Edelstein 
Ttanisław Wołoszyński 
Dr. Feliks Marciszewicz 
Leon Buchbinder

W YKAZ
konsensów budowlanych za miesiąc maj 1914 r.

Rodzaj budowy:

I. p. bud. i stajnia 
dobud. parteru ul. 

bud. kiosku 
kancelarya prowizoryczna ul 

klozety spłukiw. 
ganek oszklony

Miejsce budowy:

ul, Wrocławska 
Kazimierza Wielkiego 

ul. Starowiślna 
Kazimierza Wielkiego 
ul. Wiślna L. 10 

ul. Grodzka L. 42

Projektujący :

Adam Czunko 
St. Trzciński

H. Lamensdorf 
Wł. Wilczyński 
Lud. Wojtyczko 

R. Bandurski

L. czynności 
Magistratu

42242/914
52276/914
54545/914
55632/914
53762/914
54854/914



W łaściciel b u d o w y : 
Wojciech Olszowski 
Anna Teichmannowa 
Gusta Steiner 
Lóbl Rakower 
Roman Woyczyński 
Karol Hr. Brzozowski 
Polski Związek katolicki 
uczniów rękodzielniczych 
Stanisława Bugajska

Stow. żydowskie szk. śred.
Helena Wanicka 
Władysław Pękalski 
Jacek Kamiński 
Gmina miasta Krakowa 
Kajetan Dudziak 
Kazimierz Gadomski 
Herman Stieglitz 
Katznera Synowie 
Jan i M. Włodarczykowie 
Karol Kret 
Jan Jamroz 
W ładysław Grabowski 
Roman Griinwald 
Jan Kołek

Jzaak Holzer
W ładysław Lachnitt 
Abraham Lednitzer 
Henryk Heumann 
Awit Schubert 
Dr. Witold Wittig 
Hr. Perpoucher 
Dr. Ludwik Schneider

Rodzaj budowy :
III. p. z mezaninem 

sklepy 
portal sklepowy 

adaptacye 
urządzenie piekarni 

nadbud. I. p. i dobud. I p.

przebud. wychodków

III. p. budynek
klozety

kuźnia parter, 
klatka schodowa i klozet 

2 budynki I. p.
IV. budynek 

portal sklepowy
» » 

budynek III. piętrowy 
budynek parterowy

ii fl
wychodek 

stajnia 
parterowy magazyn 
parterowy budynek 

przebudowanie II. p. ofic. 
i dobud. stróżówki 
parterowy budynek 
klozety spłukiwane 

portal sklepowy
” . » 

stajnia i wozownia
bud. part. kam.
portal sklepowy

M iejsce budowy: 
ul. Mikołajska L. 6 

ul. Floryańska L. 53 
ul. Grodzka L. 45 

ul. św. Sebast.yana L. 6 
ul. Zwierzyniecka L. 10 
ul Straszewskiego L 1

ul. św. Tomasza 31
ul. Krowoderska L. 53

ul. Podbrzezie L. 12
ul- św. Jana L. 26 

ul. Mazowiecka L 10 
ul. św. Tomasza L. 7 

ul Prądnicka 
ul. Floryańska L. 47 
ul. Karmelicka L. 17 
ul. św. Tomasza L. 9 
ul. Krakowska L. 32 

Płaszów

ul. Racławicka L. 9 
ul. Starowiślna L. 83 
Rynek główny L. 22 

Płaszów

ul. Dietla L. 66
Płaszów 

ul. Dietla L. 34 
ul. Zwierzyniecka L. 8 

ul. Krupnicza L. 7 
ul. Długa L. 17 

Rynek główny L. 37 
ul. Długa L. 4

Projektują :
H. Lamensdorf 
Stefan Muller 
14. Lamensdorf 

Ł  Rock 
J. Kolesiński 

Aleksander Biborski

Jan Burzyński
Stanisław Czechowicz

H. Lamensdorf
Antoni Stobiecki 

St. Trzciński 
Sylwester Zabłocki 

Budownictwo miejskie 
J. Chmielewski 

B. Torbę
H. Lamensdorf 

J. Oberleder 
St. Trzciński 

Jan Grzybiński 
St. Trzciński 

Wł. Grabowski 
Wł. Butkiewicz 
Leopold Tlacbua

H. Lamensdorf
Antoni Dostał 

Emanuel Łukasik 
B. Torbę 

Edmund Oraczewski
H. Loewenkron 
J. Trojanowski 
Wł. Kleińberger

LM. 94643/914 
B/a.

W łaściciel bu d ow y:
Jan Butelski 
Adam Smajek 
Chaim B: Zucker 
Wincenty Wajda 
Izaak Katzner 
Gmina miasta Krakowa 
Abraham Keller 
Jakób Ritterband 
Antoni Chabowski 
K. Grunwald 
Antoni Sucheni 
J. Czarnowska 
Bronisław Bielak 
Ludwik Górka 
St. Krzyżanowski 
Spółka gruntowa 
Zgrom. 0 0 . Dominikanów 
Władysław Hr Mycielski 
Zenon Pruszyński 
Gebethner i Spółka 
J. Czarnowska

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa

W YK A Z
zatwierdzonych planów w  czerwcu 1914

Rodzaj b u d ow y: 
plan dod. adaptacyi 
przebudowa parteru 

budowa III. p. 
klozety i adaptacye 
pl. dod. III. p. bud 

kotłownia i komin fabr.
budowa manzardu 

nadb. III. fr. i bud. III. p. of. 
dod. III. p. budowy 

szopa 
dół kloaczny 

przebudowa wychodków 
portal sklepowy 

oparkanienie 
wystawa sklepowa 

stajnia prowizoryczna 
klozety 

wozownia 
wykonanie drzwi 

pasaż szklany 
adaptacya III. p.

Miejsce b u d o w y : 
ul. Sławkowska L. 22 

ul. Król. Jadwigi L. 21 
ul. Rab. Meiselsą L. 22 
ul. św. Tomasza L. 6 
ul. Krakowska L. 32 

Kontumacya 
ul. Krakowska L. 23 
ul. Dieltlowska L. 79 

ul. Straszewskiego L. 8 
ul. św. Krzyża L. 3 ' 

ul. Ks. Józefa 
ul. Szewska L. 7 

pl. WW. Świętych L. 7 
ul. Czarnowiejska L. 17 

ul. Floryańska L. 24 
ul. Smoleńsk L. 33 
ul. Stolarska L 6 
ul. Czarnowiejska 
ul. Pijarska L. 17 

Rynek główny L. 23 
ul. Szewska L. 7 

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa.

L czynności 
Magistratu
11473/914
51706/914
16346/914
55130/914
54855/914
49981/914

53909/914
54290/914
63803/914
55631/914
17056/914
45864/914

162100/913
42365/913
46463/914
59209/914
66874/914

103759/914
7438/914

11361/914
27131/914
44154/914
45872/914
46763/914

56796/91.4
58143/914
61501/914
62776/914
63494/914
63648/914
65473/914
70743/914

r. L. czynności
Projektujący : M agistratu:

St. Trzciński 61059/914
Józef Wilczyński 54677/914
Jozua Oberleder 58623/914

J. Burzyński 71484/914
Jozua Oberleder 44357/914

Budownictwo miejskie 55043/914
B. Torbę • 70312/914

Zygmunt Hausner 26565/914
St. Trzciński 77169/914

Aleksander Biborski 64111/914
K. Zieliński ■ 50532/914

Ludwik Daniek 53309 '914
Fr. Mączyński 63389 914
J. Burzyński 63608/914

H. Lamensdorf 63806/914
L. Karolla 67261/914

L. Lisowski 71487/914
R Bandurski 70813/914

J. Bujas 79922/914
Teodor Hoffmann 80186/914
Ludwik Daniek 81090'914
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Nominacye
u rz ę d n ik ó w  i s tu źb y  m ie js k ie j.

A. U rzę d n ic y .
N a z a s a d z i e  § 89 s t a t u t u  d l a  m i a s t a  K r a 

k o w a  z a m i a n o w a n i  z o s t a l i :
1. Pan Adam Franciszek (2 im.) Mazanek, ukoń

czony słuchacz praw i pomocnik kancelaryjny Magistratu 
nadetatowym konceptowym praktykantem Magistratu  
z adjutum 1600 koron rocznie, z obowiązkiem złożenia 
egzaminu z ustawodawstwa i postępowania administracyj
nego w c. k. Namiestnictwie najdalej do lat 3 od zaprzy
siężenia, z tem, że po myśli przepisów uchwalonych przez 
Radę miasta w dniu 13. lutego 1911 r. posada powyższa 
będzie przez jeden rok prowizoryczną, oraz że w ciągu 
tej jednorocznej służby prowizorycznej Prezydeut miasta 
będzie mógł bez osobnego dochodzenia stosunek służbowy 
za sześciotygodniowem wypowiedzeniem rozwiązać, tu
dzież, że na wypadek niezłożenia z pomyślnym wynikiem 
egzaminu administracyjnego do lat 3-ch od zaprzysiężenia 
nastąpić może takie same rozwiązanie stosunku służbowego.

Po odbyciu dwuletniej zupełnie zadawalniająeej 
praktyki i po złożeniu z pomyślnym wynikiem wymaga
nego egzaminu z ustawodawstwa i postępowania admini
stracyjnego w c. k. Namiestnictwie we Lwowie otrzyma 
nominat z urzędu w myśl powołanej uchwały Rady m. 
stała posadę koncepisty Magistratu w X. klasie rangi. 
(LPrez. 810/914).

2. Pan Apoloniusz M ichał (2 im.) Szewczyk, ukoń
czony słuchacz praw nadetatowym konceptowym prakty
kantem Magistratu z adjutum 1600 koron rocznie z obo
wiązkiem złożenia egzaminu z ustawodawstwa i postępo
wania administracyjnego w c. k. Namiestnictwie najdalej 
do lat trzech od zaprzysiężenia pod zastrzeżeniami 
wyżej podanemi pod 1). (LPrez. 1 0 9 4 " l4 ).

3. Pan Józef Kozłowski, dotychczas prowizoryczny 
młodszy drogomistrz miejski starszym  drogomistrzem  
miejskim W XI. klasie rangi z płacą roczną 1600 kor., 
kwaterowem w rocznej kwocie 576 koron, prawem do 
trzech trzechleci po 200 koron, niewliczalnego do w y
miaru emerytury dodatku budowlanego w kwocie 200 ko
ron, wliczalnego do wymiaru emerytury dodatku osobi
stego 200 koron rocznie na wypadek przebycia 20 lat 
służby w XI. klasie rangi i z wliczeniem przy wymiarze 
emerytury czasu służby od 26. października 1912 r. spę
dzonego na posadzie prowizorycznej młodszego drogomi- 
strza miejskiego pod warunkiem zapłacenia od pierwszej 
płacy etatowej opłat emerytalnych w wysokości 3°/0 ofl 
26. października 1912 do 31. grudnia 1913, a w wyso
kości 4°/oT°cl 1. styczuia 1914 do 5. maja 1914 roku 
włącznie (LPrez. 1148/913).

4. Pan Ignacy Rys, praktykant Miejskiej Izby Obra
chunkowej z^dniem 1. maja 1914 r. asystentem miejskiej 
Izby Obrachunkowej w XI. klasie rangi z płacą roczną 
1600 koron, kwaterowem 576 koron, prawem do trzech 
trzechleci po 200 koron rocznie i dodatkiem osobistym 
wliczalnym do emerytury w rocznej kwocie 200 kor. po 
przebyciu 20 lat w XI. klasie rangi, z tem, że wobec 
uczynienia zadosyć warunkom zastrzeżonym w dekrecie 
z dnia 4. maja 1911 r. L. 399/911 Prez., uznaje się czas 
służby spędzony w charakterze praktykanta Miejskiej

Izby Obrachunkowej od dnia 1. maja 1911 r. do 30. kwie
tnia 1914 r. za wliczalny do podstawy wymiaru emery
tury, pod warunkiem uiszczenia do funduszu emerytalnego 
miejskiego niezależnie od innych taks i opłat służbowych, 
ustanowionych dla urzędników miejskich w XI. klasie 
rangi, opłat emerytalnych obliczyć się mających od fun
duszu 1500 koron po 3°/0 za czas od 1. maja 1911 r. 
do 30. kwietnia 1914 r. (LPrez. 868/914).

5. Pan Zygmunt Szumski, pomocnik rachunkowy 
Miejskiej Izby obrachunkowej, praktykantem Miejskiej 
Izby obrachunkowej z adjutum 1500 K rocznie pod 
warunkiem złożenia w przeciągu jednego roku od za
przysiężenia egzaminu z rachunkowości państwowej ogól
nej i kupieckiej w c. k. Namiestuictwie we Lwowie.

Posada powyższa będzie co najmniej przez lat dwa 
prowizoryczną i w ciągu tej prowizorycznej służby ja  
koteż na wypadek niezłożenia egzaminu z rachunkowości 
państwowej w oznaczonym powyżej terminie Prezydent 
miasta będzie mógł stosunek służbowy za sześciotygo 
dniowem wypowiedzeniem bez osobnego dochodzenia roz
wiązać.

Po upływie trzechletniej zadawalniająeej praktyki 
i po wykazaniu się ze złożenia egzaminu z rachunkowości 
państwowej z wynikiem pomyślnym, otrzyma nominat 
z urzędu posadę asystenta Miejskiej Izby obrachunkowej 
w XI-tej klasie rangi, z wliczeniem czasu służby, spę
dzonego w charakterze praktykanta Miejskiej Izby obra
chunkowej do czasu, wliczalnego do podstawy wymiaru 
emerytury za uiszczeniem do funduszu emerytalnego nie- 
zaieżuie od innych taks służbowych i opłat, ustanowionych 
dla urzędników miejskich w XL-tej klasie rangi, 3% opłaty 
od adjutum przez czas praktyki pobieranego. (L. Prez. 
921/914).

B. S tu źb a .

N a z a s a d z i e  § 89. s t a t u t u  d l a  m. K r a k o w a  
z a m i a n o w a n i  z o s t a l i :

1. Stanisław  Kwaśniewski, prow. praktykant Miej
skiej straży pożarnej pompierem II. kl. Miejskiej straży  
pożarnej Z płacą roczną 760 K, wspólnem mieszkaniem 
w naturze, opałem i oświetleniem, umundurowaniem oraz 
prawem do trzech trzechleci po 70 K rocznie, których 
bieg liczyć się będzie od dnia złożenia przysięgi w cha
rakterze prow. praktykanta Miejskiej straży pożarnej tj. 
od dnia 25. czerwca 1913 oraz z tem zastrzeżeniem, że 
nie wolno nominatowi wejść w związek małżeński bez 
pozwolenia Prezydenta miasta a to pod rygorem natych
miastowego rozwiązania stosunku służbowego i utraty 
wszelkich praw emerytalnych oraz z tem, że czas służby 
spędzonej w charakterze praktykanta zostanie za uisz
czeniem opłat emerytalnych wliczony do emerytury. 
(LM. 40191/914 Prez.).

2. Jan HeCzko, dotychczas robotnik Zarządu wodo
ciągowego, prowizorycznym woźnym w V-tej klasie 
służby Zarzadu wodociągowego miejskiego z płacą ro
czną 760 K, kwaterowem w rocznej kwocie 360 K, 
umundurowaniem z tem nadmienieniem, że po roku nie
nagannej służby może nastąpić stabilizacya, z wliczeniem 
czasu służby prowizorycznej do czasu wliczalnego przy 
wymiarze emerytury za uiszczeniem za ten czas przepi
sanych wkładek emerytalnych od pierwszej płacy etatowej 
i że w ciągu służby prowizorycznej będzie mógł być
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petenta stosunek służbowy rozwiązany każdego czasu za 
30 dniowem wypowiedzeniem. (L Prez. 421/914).

3. Jan S ła n ia ,  zastępca dozorcy sieci rur wodo
ciągowych w etacie służby wodociągowej, unormowanym 
uchwałami Rady miasta z 20. czerwca 1907, 28. listopada 
1910, 6. kwietnia 1911 i 9. marca 1914 prowizorycznym  
dozorcę sieci ru r wodociągowych w V. kategoryi służby | 
wodociągowej, z płacą roczną 760 K, kwaterowem 360 K, 
dodatkiem za służby nocne 120 K rocznie i umunduro
waniem, z tem nadmienieniem, że po roku zadawalnia- 
jącej służby nastąpić może stabilizacya, (L. Prez). 641/914)

Protokoły obrad Pady miejskiej.
Posiedzenie zwyczajne (1 w kad. XVII.) z dnia 

2 lipca 1914 r.
Przewodniczący Eksc. Prezydent Dr. Juliusz Leo.
I . Wiceprezydent m .: Dr. Henryk Szarski.
I I .  Wiceprezydent ni.: Józef Sare.
Sekretarz Bady: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 69.
Badcy miejscy: Beringer, Dąbrowski, Drozdowski, 

Dr. Fruhling, Dr. Gross, Dr. Kostanecki, Dr. Landau Ra
fał, Dr. Meisels, Dr. Nowak Julian, Porębski, Romanow
ski, Schmelkes, Dr. Schneider, Srokowski, Szatkowski, 
Dr. Tilles. Wilczyński, hr. Wodzicki (18) nieobecność swą 
usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 6 wieczór.

Przed porządkiem dziennym.
Mowa Prezydenta.

Po otwarciu posiedzenia zabrał głos P r e z y d e n t  
Dr. L e o  i otwierając nową kadencyę, powitał radców, 
szczególnie nowo wybranych Mówca, wskazał, że w naj
bliższym czasie nastąpi przyłączenie Podgórza i z tego 
powodu nowe zadania czekają administracyę gminną. Idzie 
o to, aby nowi obywatele byli zadowoleni z przyłączenia 
Podgórza do Krakowa. Drugą, ważną, nagłą sprawą jest 
reforma statutu miejskiego i reforma miejskiej ordynacyi 
wyborczej, która musi być załatwioną z chwilą, gdy radni 
podgórscy wejdą w skład krakowskiej Rady miejskiej.

Z utworzeniem wielkiego Krakowa łączą się trzy 
ważne momenty. Pierwszym jest usunięcie lub najdalsze 
odsunięcie od miasta wałów fortecznych; niedawno pod
pisano z wojskowością układ o usunięcie wałów fortecz
nych w Dębnikach, Ludwinowie i Zakrzówku. Dla ro
zwoju miasta niezbędnem jest dalej rozszerzenie sieci 
tramwajowej, któraby przyłączone gminy zbliżyła do 
miasta i pozwoliła na zabudowanie przyłączonych tery- 
toryów. Niezbędnem też jest obmyślenie nowej ustawy 
budowlanej, któraby pozwalała na zabudowanie nowych 
terytoryów przy równoczesnem zachowaniu starożytnego 
pięknego charakteru śródmieścia.

Nie poruszał mówca innych spraw oświatowych, 
komunikacyjnych, gospodarczych, kulturalnych, bo temi 
Rada niewątpliwie gorliwie zajmować się będzie; nieza
wodnie nieraz trzeba będzie uciec się o pomoc dla miasta

I do kraju i państwa. W  końcu dotknął mówca gospodarki 
finansowej gminnej i wskazał, że jak  dotąd, tak i nadal 
opierać się będzie na zdrowych podstawach oszczędności 
i przezorności.

Ślubowanie radzieckie
(Przewodnictwo obejmuje I. Wiceprezydent m Dr. 

Szarski).
P r z e w o d n i c z ą c y  odbiera przyrzeczenie radzie

ckie od Prezydenta m. Dr. Leo, jako nowo wybranego 
radcy miejskiego.

(Przewodnictwo obejmuje Prezydent m. Dr. Leo).
Do rąk Prezydenta m. złożyli ślubowanie, które 

odczytał sekretarz R ady ; następujący nowo, względnie 
ponownie, wybrani rad cy :

Dr. Bandrowski, Batko, Chwastek, Dr. Damski, 
Daszyński, Dr. Domański, Ehrenpreis, Epstein, JK. Fede- 
rowicz, Godzicki, Gramatyka, Halski, Hałatkiewicz, Heu- 
mann, Judkiewicz, Kęsek, Klemensiewicz, Dr. Lauer, 
Maywaldt, Mendelsburg, Dr. Merz, Miedniak, Mitasiński, 
Dr. Morawski, Dr. Muczkowski, Ostrowski, Peroś, Po
rębski, Potuczek, Rakisz, Schechter, Schrager, Siemek, 
Szarek, Dr. Szarski, Turski, Wasserberg, Dr. Wassung, 
Wielgus, Dr. Zoll.

Śmierć arcyksięcia.
P r e z y d e n t  zawiadomił, że z powodu śmierci 

arcyksięcia Franciszka Ferdynanda i jego małżonki, wy
słał depeszę kondolencyjną do kancelaryi cesarskiej, 
a w jutrzejszem pokropieniu zwłok weźmie udział imie
niem miasta Krakowa. Nabożeństwo żałobne w katedrze 
na Wawelu odbędzie się w sobotę o godzinie 9 rano.

W ybór wiceprezydentów i obrady budżetowe.
P r e z y d e n t  zawiadomił Radę, że wybór obu wice

prezydentów odbędzie się w przyszły czwartek, na oso- 
bnem posiedzeniu o godzinie 5 po południu; o godzinie 
6 wybór delegata do prezydyum, potem załatwione będą 
inne sprawy. W najbliższym zaś czasie rozpoczną się 
obrady budżetowe i będą ukończone w pierwszej połowie 
lipca.

Szpital św. Łazarza.
P r e z y d e n t  zaznaczył, że wskutek ostatniej inter- 

pelacyi w Radzie miasta, poczynił kroki w sprawie szpi
tala św. Łazarza i otrzymał zapewnienie, że szpital 
w krótkim czasie będzie rozszerzony.

Wreszcie dodał, że posłowie krakowscy podejmą 
akcyę w Sejmie około gruntownej sanacyi szpitala św. 
Łazarza.

Szkoła artystycznego przemysłu.
P r e z y d e n t  mówił dalej, że szkoła artystycznego 

przemysłu będzie otwartą w Krakowie z początkiem no
wego roku szkolnego; na razie przy tutejszej szkole 
przemysłowej, późuiej jako samoistna instytucya. Będzie 
to trzecia z rzędu samodzielna szkoła w monarchii.

Restauracya w ieży Maryackiej.
P r e z y d e n t  zaznaczył, że na restauracyę wieży 

Maryackiej uzyskała gmina subwencyę 77.000 kor., ro
boty dalsze rozpoczną się w najbliższym czasie, a o dal
szą pomoc zwróci się gmina do Sejmu.



Urlopy.
Rada m. ud/.ieliła urlopów r. m. T u r s k i e m u  na 

2 miesiące: r. m. K l e m e n s i e w i c z o w i  na 4 tygo
dnie ; r m. H a 1 a t k i e w i c z o w i na 6 tygodni.

Zajścia w  Białej-Bielsku.
R. m. B a n d r o w s k i  omówił znane zajścia w Bia- 

Białej-Bielsku podczas ostatniego zebrania polskich „So- 
kołów“, dał wyraz uczuciom polskiego społeczeństwa, 
potępił postępowanie liakatystów i przedłożył następu
jącą rezolucyę:

„Rada m. Krakowa wyraża ubolewanie z powodu 
zajść, które miały miejsce w Bielsku.

Rada m. uprasza Koło polskie, aby wobec stron
niczego stanowiska, jakie zajęły władze wobec ludności 
polskiej, czuwało ze zdwojoną energią nad zabezpieczeniem 
praw ludności polskiej na Śląsku“. (LM. 91502/914. IV).

N a g ł o ś ć  s p r a w y  u c h w a l o n o .
R. m. D a s z y ń s k i  przyłącza się do protestu, za

wartego w przedłożonym wniosku. Mówca atakuje ostro 
narodową demokracyę i odczytuje ustęp „Gazety Biel
skiej która prowokująco odnosi się do Niemców.

R. m. T u r s k i  zaznacza, że w prowokacyjnej ro
bocie Niemców władze brały udzia ł; chciano koniecznie 
wywołać awanturę, a uczestnictwo miejscowej policyi 
i żandarmeryi jest faktem stwierdzonym. Mówca popiera 
wniosek r. Bandrowskiego, apelując do Prezydenta dra 
Lea, aby Koło polskie zajęło się energicznie tą sprawą.

R. m. K o n o p i ń s k i  przypomina, że to, co dzisiaj, 
dzieje się w Białej Bielsku, jest następstwem niczem nie 
dającego się usprawiedliwić zaniedbania, jakiego dopusz
czała się przez kilkadziesiąt lat galicyjska administracya 
polityczna i autonomiczna wobec miasta Białej i powiatu 
bialskiego. A tymczasem rząd śląski zrozumiał nieco ina 
czej zadanie swoje wobec Bielska. Założono tam wsze
lakiego rodzs ju szkoły ludowe, średnie i przemysłowe, 
a następstwem tego było ciążenie ludności polskiej i nie
mieckiej z Białej ku Bielsku, a za tem poszło rozpano
szenie się żywiołu niemieckiego w Białej mieście i powiecie

Na to powinien Prezes Koła polskiego stanowczej 
zażądać od hr. Stnrgkha odpowiedzi. Jeżeli bowiem rząd 
w sprawy te nie wglądnie, jeżeli my na Śląsku, na pol
skiej ziemi, mamy z ogólnych praw obywateli austryac- 
kich być wyjęci, to my stąd wysnujemy konsekwencye 
dla postępowania swojego z Niemcami w Galicyi, gdzie 
oni już tylko są przybyszami.

R. m. K o s o b u c k i  przyłącza się do wniosku r. m. 
Dr. Bandrowskiego, sądzi jednak, że należałoby tą rezo
lucyę uchwalić w ostrzejszej formie.

R. m. X. Dr. C a p u t a  przyłącza się do wniosku 
poprzednich mówców.

P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  Dr. L e o  za
znaczył, że sprawą poruszoną we wniosku, już się ofi- 
cyalnie jako Prezes Koła polskiego zajął i odniósł do 
rządu centralnego z żądaniem wytoczenia surowego śledz
twa. Sprawy tej, jak  i ogółem spraw śląskich, Koło pol
skie nie spuści z oka, Sprawa śląska była stale w zanie
dbaniu a ogół polski mało się nią zajmował; w ostatnich 
latach sytuacya się zmieniła i Koło polskie traktuje 
sprawy śląskie nie jako obce, ale jako sprawy polskie. 
To stanowisko Koło polskie zajmować będzie i nadal.

W n i o s e k  r. m. Dr. B a n d r o w s k i e g o  u c h w a 
l o n o .

Wybór Sekcyi i Komisyi Rady miejskiej.
R. m. J. K. F e d e r o w i c z na podstawie poprze

dniego porozumienia z wszystkimi Klubami radzieckimi 
przedstawia propozycye co do składu następujących Se
kcyi i Komisyi.

S e k c y a  I. e k o n o m i c z n a .
Bazes, Landau Ignacy,
Beringer, Maywalt,
Czunko, Merz,
Damski, Meus,
Dąbrowski, Misiorowski,
Domański, Mitasiński,
Dudek, Muczkowski,
Guzikowski, Peltz,
Hałski, Peroś,
Judkiewicz,
Kosobucki,

Romanowski,
Tnrski. 

S e k c y a  II. s k a r b o w a .
Batko, Krzetuski,
Bialik, Mendclsburg,
Doboszyński, Mikucki,
Drozdowski, Srokowski,
Epstein, Szatkowski,
Federowicz, Wachtel,
Gross, Wajda,
Heumann, Hr. Wodzicki.

S e k c y a III. p r a w n i c z a .
Fierick, Lauer,
Friihling, Rosenblatt,
Gramatyka, Siemek,
Hałatkiewicz, Starzewski,
Klemensiewicz, Twaróg,

Zoll.

S e k c y a  IV. s z k o l n a .
Bandrowski, Dr. Nowak Julian,
Caputa, Nowak Stanisław,
Daszyński, Pająk,
Ehrenpreis, Porębski,
Konopiński, Rakisz,
Kostanecki, Schneider,
Maciołowski, Suski,
Maysels, Szarek,
Morawski, Tilles,
Muranyi, Wasung,

Wilczyński.

S e k c y a  V. i VI. (w oj  s k o w a i d o b r o *
Chwastek, Potuczek,
Czubryt, Schechter,
Godzicki, Schmelkes,
Kęsek, Schrager,
Landau Rafał, Sołtysik,
Miedniak, Wasserberg,
Ostrowski, Wielgus.

K o m i s y a  d r o g o w o - k a n a ł o w a .
Beringer, Ehrenpreis,
Czunko, Epstein,
Dr. Damski, Godzicki,
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Heumann, Peroś,
Judkiewicz, Raldsz,
Kosobucki, Romanowski,
Maywalt, Schneider,
Merz, Schrager,
Muranyi, Suski,
Pająk, Turski,
Peltz, Wielgus,

Wilczyński.

K o m i s y a  g r u u t o w a 
Mendelsburg,Bazes,

Beringer,
X. Caputa, 
Dąbrowski, 
Federowicz, 
Gross,
Guzikowski,
Judkiewicz,
Kosobucki,
Landau Ignacy,
Maywalt,
Meisels,

Merz,
Meus,
Dr. Julian Nowak, 
Pająk,
Peroś,
Porębski,
Schneider,
Suski,
Szatkowski,
Turski,
Twaróg, (

Wasung.

K o m i s y a  b u d ż e t o w a .  
Dr. Bandrowski, Landau Rafał,
Beringer, 
Dąbrowski,
Dr. Doboszyński, 
Ehren preis, 
Federowicz, 
Godzicki.
Gross,
Heumann, 
Judkiewicz, 
Kosobucki, 
Krzetuski, 
Landau Ignacy,

Meisels,
Mendelsburg,
Miedniak,
Mikucki,
Dr. Nowak Julian, 
Dr. Rosenblatt,
Dr. Starzewski, 
Szatkowski,
Turski.
Wachtel,
Wasserberg,
Dr. Wasung,

Hr. Wodzicki.
R. m. C h w a s t e k  prosi o przydzielenie do Sekcyi I. 

zamiast do Sekcyi V i VI.
P r z e w o d n i c z ą c y  powołał na skrutatorów do 

głosowania r. m. M a c i o ł o w s k i e g o  i Dr .  Z o l l a .
S e k r e t a r z  r a d y  odczytywał kolejno nazwiska 

obecnych radców, miejskich, a ci składali swe głosy.
Na 60 głosujących 59 oddało swe głosy na propo

nowane listy r. m. Federowicza, 1 głos oddano na r. m. 
Chwastka jako na członka Sekcyi ekonomicznej i Ko- 
misyi drogowo kanałowej.

Z a t e m  R a d a  m i e j s k a  u c h w a l i ł a  s k ł a d  
w s z y s t k i c h  p o w y ż s z y c h  S e k c y i  i K o m i s y i  
w e d ł u g  p r o p o z y c y i  r. m. J. K. F e d e r o w i c z a .

Bruki w  ul. św. Anny.
R. m X.  Dr .  C a p u t a  wnosi, aby w ulicy św. 

Anny wzdłuż Biblioteki Jagiellońskiej, położono tor je 
zdny z kostek drzewnych celem zgłuszenia turkotu, który 
przeszkadza pracującym w Czytelni Biblioteki. (L. M. 
91503/14 B/b).

W i c e p r e z y d e n t  S a r e  oświadcza, że Magistrat 
uchwalił już, aby w ulicy św Anny zaprowadzono bruk 
cichy; czy dobry będzie bruk drewniany, nie można

przewidzieć. Zaznaczyć należy, że konserwacya takiego 
bruku jest jak  najkosztowniejsza.

W n i o s e k  ks.  C a p u t y  u c h w a l o n o  p r z e k a 
z a ć  K o m i s y i  d r o g o w o - k a n a ł o w e j .

§  16. noweii budowlanej.
R. m. D u d e k  wnosi, aby wstrzymać wszystkie 

roboty które podjęto na Zwierzyńcu przy zastosowaniu 
§ 16. noweli do ustawy budowlanej.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że ustawa, jak  
długo obowiązuje, musi mieć zastosowanie do całego te- 
rytoryum miasta Krakowa.

Subwencya dla kraj. Związku Izb rękodzielniczych.
Imieniem Sekcyi II. i III. sprawozdawca st. r a d c a  

M a g i s t r a t u  B u c z k o w s k i  w nosi:
Rada miasta uchw ali:
Krajowemu Związkowi izb i stowarzyszeń ręko- 

dzielniczo-przemysłowych dla okręgu krakowskiej Izby 
handlowej i przemysłowej udziela się jednorazową sub- 
wencyę w kwocie 1000 K.

Wydatek ten należy pokryć z działu XIV. poz. 7 
(nieprzewidziane wydatki) tegorocznego budżetu (85569/ 
H I a 1914).

U c h w a l o n o .
Na wniosek r. m. Dr. W a s u n g a  uchwalono przy

jąć następujące sprawy „en bloc“.

Regulacya ul. Zwierzynieckiej.
L Wniosek Sekcyi I. i II.
Rada miasta uchwali:
1. W celu uregulowania ul. Zwierzynieckiej nabyć 

od właścicielek realności lwh. 32 ks. gr. m. kat Kraków 
III Nowy Świat — Michaliny z W łudarskich Cybulskiej 
i Maryi W łudarskiej z ich realności część parceli lkat 55 
na planie kolorem zielonym i nową lkat. 55/2 oznaczoną 
o pow. około 34 m. kw. czyli 9 45 s. kw. w stanie wol
nym od wszelkich długów i ciężarów za cenę kupna, li
cząc w stosunku po 300 K za 1 s. kw.

2. Cena kupna ma być zapłacona w 14 dni po 
zaintabulowaniu gminy miasia Krakowa za właścicielkę 
gruntu nabytego w stanie wolnym od długów i ciężarów.

3. Koszta kontraktu, stemple i należytość przenośną 
ponosi gmina miasta Krakowa.

4 Wydatek na cenę kupna gruntu pod 1) wyszcze
gólnionego pokryć z funduszu regulacyi miasta.

5. Do podpisania kontraktu obok JW Pana Prezy
denta m. upoważnia się Radców m. Andrzeja Guzikow- 
skiego i Dra Ludwika Merza, a w razie przeszkody 
u jednego z nich Radcę miejskiego Rajmunda Meusa. 
(LM. 85906/912 I. c.)

Regulacya ul. św. Łazarza.
II. Wniosek Sekcyi I. i II.
Rada miasta uchwali:
1. Na cele regulacyi ulv św. Łazarza nabyć od 

c. k. Skarbu Państwa w stanie wolnym od ciężarów 
z realności lwh. 118 Dz. VI. w Krakowie parcelę lk. 510 
o pow. około 130 s. kw. oraz z parceli lk. 514 część 
o pow. około 210-5 m. kw. w zamian za część parceli 
gminnej lkat. 451/7 o pow. około 32‘5 m.2 z realności



lwh. 1. Dz. VI. oraz za uiszczeniem e. k. Skarbowi Pań
stwa kwoty po 20 K za 1 ni. kw. tytułem ceny kupna 
za nadwyżkę w powierzchni gruntu skarbowego.

2. Koszta sporządzenia kontraktu oraz intabulacyi 
poniosą strony po połowie zaś koszta należytośei prze
nośnej każda ze stron kontraktujących od swego nabytku

3. Koszta z nabyciem tego gruntu połączone po
kryć z funduszu regulacyi miasta: konto regulacyi ulicy
św. Łazarza.

4. Do podpisania k o n trak #  upoważnia się prócz 
JW Pana Prezydenta Radców m. Adama Czunkę i Raj
munda Meusa, a na wypadek przeszkody którego z nich 
Radcę m. Andrzeja Guzikowskiego. (LM. 54104/9141 c.).

Regulacya ulic w  Nowej Wsi.
III. Wniosek Sekcyi I. i II.
Rada miasta uchw ali:
1. Przyjąć od Tomasza Gramatyki, wł. realn. lwh. 

15 gm. kat. Kraków Dz. XV. Nowa Wieś Narodowa, 
pod tytułem  dawnym, z tej jego realności skrawek gruntu
pod chodnik a mianowicie część parceli lk. 17, ozna
czoną nową lk. 17/2 o pow. 4 m. kw. i część parceli 
lk. 61/2 oznaczoną nową lk. 61/5 o pow. 21 m kw. czyli 
razem skrawek gruntu o pow. 25 m. kw. czyli 6'95 s. kw. 
w stanie wolnym od ciężarów.

2. Wykonać z funduszów miejskich przed frontem 
realności Tomasza Gramatyki chodnik z płyt betonowych 
kosztem 115 K 92 h.

3. Wydatek pod 2) wymieniony pokryć z funduszu 
regulacyi miasta.

4. Do podpisania kontraktu obok JW Pana Prezy
denta m. upoważnia się Radców m. Adama Czunkę 
i Andrzeja Guzikowskiego a w razie przeszkody u jednego 
z nich Radcę m. Dra Ludwika Merza. (LM. 26798/914 I c.)

Otwarcie ul. w  Dz XII.
IV. Wniosek Sekcyi I. i II.
Rada miasta uchwali:
1. Dla otwarcia nowej nlicy w Dz. XII. między 

ulicą na gruntach szkolnych a ul. Kraszewskiego (dawniej 
Marczyńskiego) nabyć od Józefa i Zofii Zipserów z par
celi grunt. lkat. 1796/4 objętej lwh. 675 gm. kat. Zwie
rzyniec część oznaczoną nową lkat. 1796/10 o pow. 
około 105 m. kw. czyli 29 s. kw. za cenę kupna, licząc 
po 70 K za 1 s. kw., około 2030 K, w stanie wolnym 
od wszelkich ciężarów.

2. Cenę kupna powyższego gruntu pokryć z fun
duszu regulacyi miasta.

3. Dla otwarcia tej samej ulicy nabyć pod tytułem 
darmym od Anny Wilczyńskiej z jej realności lwh. 76 i 
i 761 ks gr. gm. kat. Zwierzyniec całe parcele grunt, 
lk. 1790/3, 1791/7, 1788/4, 1788/5, oraz części parcel, 
grunt. lkat. 1790/1, 1790/4, 1791/8, 1791/7, 1791/1, 
1788/1, 1788/3 i 1791/6 oznaczone nowa lkt. 1790/5, 1790/6, 
1791/10, 1791/9, 1788/6, 1788/7 i 1791/11 z tem, że do 
należytości za urządzenie ulicy z § 16 a. noweli do ust. 
budowl. nie będzie się wliczać Annie Wilczyńskiej ko
sztów nabycia gruntu.

4. Koszta kontraktu, intabnlacyi, stemple i nale- i 
żytości skarbowe od nabytków pod 1 i 3) poniesie gmina 
kupująca.

5. Do podpisania kontraktów pod 1 i 3) obok 
JW Pana Prezydenta upoważnia się Radców m, Franciszka

Misiorowskiego i Andrzeja Guzikowskiego, a w razie 
przeszkody u jednego z nich Radcę miejskiego Walen
tego Dudka. (LM. 17004/1. C./1914).

Regulacya ul. Zw ierzynieckiej.
V. Wniosek Sekcyi I  i II.
Rada miasta uchw ali:
1. W celu regulacyi ul. Zwierzynieckiej nabyć od 

Jana Kołpy jego realność w Dz. XII. objętą wykazem
hip. L. 720 ks. grunt gm. kat. Zwierzyniec za cenę ku
pna w kwocie 5800 K.

2. Cenę kupna wypłaci gmina m. Krakowa sprze
dawcy w 14 dni po zaintabulowaniu jej za właścicielkę 
naDytej realności w stanie wolnym od długów i ciężarów.

3. Koszta kontraktu, stemple i należytość przenośną 
poniesie gmina kupująca.

4. Wydatek na cenę kupna pod 2) pokryć z fun
duszu regulacyi miasta.

5. Do podpisania kontraktu obok JW Pana Prezy
denta miasta upoważnia się Radców m. Andrzeja Gnzi- 
kowskiego i Rajmunda Meusa, a w razie przeszkody 
u jednego z nich Radcę m. Dra Ludwika Merza lob 
Radcę m.' Adama Czunkę. (LM. 42500/T. C./1913).

Regulacya ul. św. Bożego Ciała.
VI. Wniosek Sekcyi I. i II.
Rada miasta uchw ali:
1. W celu uregulowania ul. Bożego Ciała nabyć od 

Pinkusa Stambergera i Hermana Staflera z ich realności 
lwh. 516 ks. gr. m. Kraków V III. Kazimierz skrawek  
parceli lkat. 604/1 o pow. 2-86 s. kw. za cenę po 150 K 
za 1 s. kw., płatną w ciągu 14 dni po zaintabulowaniu 
gminy za właścicielkę gruntu w stanie wolnym od cię
żarów.

2. Koszta kontraktu, stemple i należytość przenośną 
ponosi gmina m. Krakowa.

3. Cenę kupna pokryć z funduszu regulacyi miasta.
4 Do podpisania kontraktu obok JW Pana Prezy

denta miasta upoważnia się Radców m. Andrzeja Guzi
kowskiego i Dra Ludwika Merza a na wypadek prze
szkody u jednego z nich Radcę m. Walentego Dudka 
(LM. 78679/912 1. c.).

Dzierżawa gruntu gminie izraelickiej.
VII. Wniosek Sekcyi I
Rada, miasta uchwali :
1. Zmieniając uchwałę Rady 20. czerwca 1901 

ustęp III. postanawia się zestornować kontrakt dzierżawy 
zawarty z gminą izraelicką w Krakowie w dniu 23. 
czerwca 1902 L. 421, a natomiast wydzierżawić gminie 
izraelickiej na cele otoczenia starej bóżnicy w dz. VIII. 
w Krakowie grunta m. na planie Biura geometrów m. 
z 23. lipca 1913 kolorami bronzowym, niebieskim, zielonym, 
i czerwonym obwiedzione w Dz. VIII. położonej w Kra
kowie, o pow. około 602-4 s. kw. na lat 25, począwszy 
od roku 1914 za czynszem 2 K rocznie z góry płatnym.

2. Gruntów wydzierżawić się mających będzie wolno 
używać wyłącznie tylko na utrzymanie ozdobnego skweru.

3. Oprócz projektowanego pogłębienia i kanalizacyi 
nie będzie wolno na tych gruntach żadnych budowli ani 
zmian bez zezwolenia gminy m. Krakowa wykonywać.
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4. Najdalej do lat 3ch od zawarcia kontraktu gmina 
izraelicka te grunta uporządkuje, urządzi na nieb ozdobny 
skwer i przyzwoitemi sztachetami na podmurowaniu otoczy, 
trzymając się przytem planu przez Magistrat zatwierdzo
nego i wskazówek konserwatora. Przez cały czas dzier
żawy utrzymywać będzie gmina izraelicka ogródek i oszta- 
chetowanie w należytym stanie.

5. Ogrodzenie od strony ul. Szerokiej musi być tak 
uskutecznione by ulica łącząca plac Bawół z ul. Szeroką 
nie została zwężoną.

6. Po upływie czasu dzierżawy zniesie gmina izrae 
licka osztachetowanie i ewentualnie inne na gruncie wy
konane zmiany, jeżeli tego gmina miasta Krakowa zażąda, 
a to własnym kosztem bez regresu do gminy miasta 
Krakowa. (LM. 48848/1. c. 1914).

Linia regulacyjna ul. Kilińskiego.
VIII. Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchwali:
1. Zatwierdza się linię regulacyjną ul. Kilińskiego 

w Dębnikach Dz. XI. na długości między ul. Kilińskiego 
a ul. Barską według planu Budownictwa m. Oddz. B. 
z dnia 9. czerwca 1914 r. i linii czerwonej oznaczonej 
na tymże planie głoskami: ab .

2. Zatwierdza się linię regulacyjną ul. Barskiej we- 
dłng linii czerwonej oznaczonej na powyższym planie 
głoskami b, c, d. (LM. 75423/Bb. 1914).

Uporządkowanie placu św. Magdaleny.
IX. Wniosek Komisyi drogowo-kanałowej.
Rąda miasta uchw ali:
Zatwierdza się:
1. Projekt z dnia 27. września 1913 i kosztorys 

z dnia 18. maja 1914 r. na uporządkowanie placu św. 
Magdaleny.

2. Koszta uporządkowania wspomnianego placu oraz 
koszta ułożenia chodników pokryć należy z funduszu re- 
gulacyi m. do zwrotu częściowo przez właścicieli realności 
przyległych do placu, częściowo przez Gminę przy zasto
sowaniu § 16. a. i 16. b.

3. Do robót wyżej wspomnianych przystąpić należy 
natychmiast. (LM. 94577/Bb. 913).

Linia regulacyjna ul. Tadeusza Kościuszki.
X. Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchwali:
1. Rada miasta reasumuje swą uchwałę, powziętą 

na posiedzeniu w dniu 7. marca 1912 r. w sprawie linii 
regulacyjnych ul. Tadeusza Kościuszki w Nowej Wsi 
Dz. XV. (obecnie ulicy Racławickiej) natomiast zatwierdza 
obustronne linie regulacyjne ul. według planu Budownic
twa m. Oddz. B. z dnia 6. maja 1914 r. i linii czerwo
nych, oznaczonych na tymże planie głoskami od strony 
zachodniej f, g, h, i, j, k, z odstępem 11 metrowym.

2. Zatwierdza się w myśl noweli do § 16. ust. bud. 
krak. uporządkowanie z urzędu powyższej ulicy.

3. Poleca się Magistratowi w myśl powyższej no
weli przystąpić do wykupna potrzebnych gruntów, zesta
wić kosztorysy i przedłożyć je Radzie m. do zatwierdzenia.

4. Jako największą dopuszczalną wysokość dla bu
dynków mających stanąć przy ul. Racławickiej ustanawia 
się wymiar 11 metrów. (LM. 39331/Bb. 1914).

Regulamin rzeźni.
XI. Wniosek Komisyi administracyjnej.
Rada miasta uchwali:
1. Regulamin rzeźni miejskiej zatwierdzony reskry

ptami c. k. Namiestuictwa z dnia 27. października 1906 
L. III. i z dnia 27. czerwca 1910 L. XV. a. 1566/6 
uzupełnia się następującym postanowieniem: „Tytułem 
opłat za sterylizacyę mięsa ze świń dotkniętych wągrzycą 
pobiera się po 5 kor. od jednej sztuki nierogacizny, zaś 
za sterylizacyę mięsa ze zwierząt nawiedzonych gruźlicą 
po 8 kor. od jednej sztuki wołu, buhaja lub krowy.

Tytułem opłat za użycie wolnej jatki do sprzedaży 
mięsa sterylizowanego z bydła lub nierogacizny pobiera 

| się po 2 K od sztuki.
2 Postanowienie powyższe zamieścić należy jako 

§ 68 regulaminu, przedłożywszy go poprzednio do za
twierdzenia c. k. Namiestnictwu. (LM. 1049/914 akc.).

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godz. w pół 
do 8 wieczór.

Posiedzenie tajne (1 w kadencyi XVII.) z dnia 2. 
lipca 1914. 

Zwolnienie ze służby.
Przyjęto do zatwierdzającej wiadomości, że wobec 

zamianowania p. Dra Tadeusza Szydłowskiego krajowym 
Konserwatorem Komisyi centralnej zwolniono go z dniem
1. maja 1914 r. od pełnienia obowiązków kustosza Mu
zeum Narodowego. (LM. 565/914) Prez.).

Sprawy emerytalne.
1. 1. Maryi z Beranków Bułkowej, wdowie po śp. 

Ignacym Bułce emer. woźnym kancel. Magistratu zmarłym 
dnia 13. listopada 1913 przyznano od dnia śmierci męża 
pensyę wdowią w kwocie 421 K 80 h rocznie.

2. Na wychowanie 4-ga nieletnich i niezaopatrzo- 
nych dzieci pozostałych po śp. Ignacym Bułce przyznano 
Maryi Bułkowej dodatek w kwocie 84 K 36 h dla każ
dego, a mianowicie d la :

a) Maryi Anny ur. 13. listopada 1893 r. do 13. listo
pada 1917;

b) Eufrozyny Florentyny ur. 18. czerwca 1895 do 17. 
czerwca 1919;

c) Stanisława Ignacego ur. 9. listopada 1898 do 8. 
listopada 1922 r.

d) Wandy Teofili ur. 6. maja 1901 do 6. maja 1925 r. 
względnie do uzyskania wcześniejszego zaopatrze
nia. (LM. 242/914 Prez.).
II. Nieletnim i nie mającym zaopatrzenia 4 siero

tom po śp. Józefie Wiśniowskim Komisarzu Magistratu 
zmarłym dnia 20. listopada 1913 r. w Krakowie przy
znano od dnia śmierci ojca pensyę sierocińską w wy
miarze po 600 K rocznie.

W szczególności przyznano powyższą pensyę dla
a) Wandy Heleny Wiśniowskiej ur. 13. wrześnią 1888 

do 13. września 1916;
b) Alicyi ur. 23. lutego 1900 do 23. lutego 1918;
c) Tadeusza ur. 27. sierpnia 1901 do 27. sierpnia 1921;
d) Zofii ur. 18. stycznia 1908 do 18. stycznia 1926 r. 

względnie aż do czasu uzyskania wcześniejszego 
zaopatrzenia. W ypłatę pensyi sierocińskiej należy
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uskuteczniać do rąk ustanowionego przez c. k. Sąd 
opiekuna. (LM. 2810/914 Prez.).
III. 1. Annie ze Szczygłów Kucharzowej wdowie

po śp. Janie Kucharzu dróżniku m. zmarłym dnia 9. gru
dnia 1912 przyznano począwszy od dnia śmierci męża 
pensyę wdowią 400 K rocznie.

2. Na wychowanie pozostałych córek śp. Jana Ku
charza a mianowicie na wychowanie córki a) Stefanii. 
i)  Heleny i c) Kazimiery przyznano ich matce Annie 
Kucharzowej dodatek po 80 K rocznie dla każdej a to 
aż do ukończenia 20 roku życia, ewentualnie wcześniej
szego uzyskania zaopatrzenia a więc d la : {

aj Stefanii ur. 22. listopada 1901 do dnia 22. lutego 
1925 r.

bj Heleny ur. 1. listopada 1905 do dnia 1. listopada 
1929 r.; i

c) Kazimiery ur. 2. kwietnia 1908 do dnia 2. kwie
tnia 1932. (L. M. 83525/ 913 Prez.).

Odpis należytości.
Niespłaconą przez p.  Alfreda Wysockiego b. kon- 

cepistę Magistratu resztę należytości stemplowej do de
kretu nominacyjnego w kwocie 117 K odpisano mu w dro
dze łaski. (LM. 161739/913 Prez.).

Odprawa.
Maryi Radziszewskiej wdowie po śp. Kazimierzu 

Radziszewskim dozorcy wodomierzy zmarłym dnia 8. paź
dziernika 1913 przyznano przypadającą jej tylko odprawę 
w kwocie 415 K na wychowanie zaś trojga małoletnich 
niezaopatrzonych dzieci a mianowicie:

a) Bolesława ur. 24 stycznia 1907 r.
b) Stefanii ur. 21 sierpnia 1910 r.
c) Stanisława ur. 29. sierpnia 1912 r. przyznano Maryi 

Radziszewskiej w drodze łaski dla każdego z nich 
licząc od dnia śmierci ojca dodatek na wychowanie 
po 80 K rocznie, a to aż do ukończenia 16 roku 
życia. (LPrez. 4062/914)
Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 7-45 

wieczór.

Posiedzenie nadzwyczajne (2 w kad. XVII.) z dnia 
9. lipca 1914 r.

Przęwodniczacy: Eksc. Prezydent Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m . Dr. Henryk Szarski.
I I .  Wiceprezydent m . .- Józef Sare.
Sekretarz Bady m.: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych (80).
Radcy m iejscy: Dąbrowski, Dr. Fierich, Klemen

siewicz, Maciołowski. Potuczek, Szatkowski, hr. Wodzi- 
cki (7) nieobecność swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godz. 7-15 wieczór.

Przed porządkiem dziennym.
Życzenia dla X. biskupa Dra Pelczara.

P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  prosił Radę 
o upoważnienie do wysłania depeszy z życzeniami do X. 
biskupa Dra Pelczara w Przemyślu z powodu obchodu

50 rocznicy kapłaństwa. Prezydent zaznaczył, że X. bi
skup Pelczar był przez długie lata Profesorem Uniwer
sytetu Jagiellońskiego, pracował gorąco jako prezes kra
kowskiego Towarzystwa oświaty ludowej, jest jednym 
z najświetniejszych kaznodziei polskich, a szlachetność 
jego uczuć odnosiła się do całości mieszkańców Krakowa.

R a d a  m. p r z e z  h u c z n e  o k l a s k i  w n i o s e k  
p r z y j ę ł a .

Pisma:
S e k r e t a r z  odczytał: 1) pismo Straży polskiej 

o zezwolenie na zbieranie składek w dniu 12. lipca 1914 
w czasie'obchodu rocznicy grunwaldzkiej;

2) pismo delegata rady miejskiej do rady szkolnej 
krajow ej ze sprawozdaniem roeznem. (LM. 96975/914 IV).

O b a  p i s m a  o d e s ł a n o  do  w ł a ś c i w y c h  S e- 
k c y i .

Urlopy.
Rada m udzieliła urlopów r. m .: P e r o s i o w i na 

3 miesiące, D a m s k i e m u  na 6 tygodni, S z a t k o w 
s k i e m u  na 4 tygodnie, D ą b r o w s k i e m u  na 5 ty 
godni, Dr. F i e r i c h o w i  na 8 tygodni, P o t u c z k o w i  
na 4 tygodnie, O s t r o w s k i e m u  na 6 tygodni, Men-  
d e l s b u r g o w i  na 6 tygodni, B i a l i k o w i  na 6 tygo
dni, M e u s o w'i na 3 tygodnie, Dr. M e r z o w i  na 6 ty
godni, Dr. R o s e n b l a t t o w i  na 6 tygodni, P o r ę b 
s k i e m u ,  H a l s k i e m u ,  St .  N o w a k o w i ,  S r o k o w 
s k i e m u ,  M e i s e l s o w i  na 6 tygodni.

Porządek dzienny.
Wybór delegata do Prezydyum miasta.

P r z e w o d n i c z ą c y  na skrutatorów powołał r. m. 
B e r i n g e r a  i Dr. D o b o s z y ń s k i e g o .

S e k r e t a r z  odczytywał kolejno nazwiska radców 
miejskich, a ci oddawali do urny swe głosy na kartkach.

Na 77 głosujących r. m. Dr. Bandrowski otrzymał 
75, białych kartek oddano 2.

(Długotrwałe oklaski).
Przewodniczący enuncyował:
„Delegatem Rady m. do Prezydyum miasta w y

brany został r. m. Dr. Ernest Bandrowski. 

Wybory do Komisyi, Komitetów itp.
R. m. J. K. F e d e r o w i c z na podstawie poro

zumienia ze wszystkimi Klubami radzieckimi proponuje 
następujący skład poszczególnych Komisyi itp.:

S e k c y a  a d m i n i s t r a c y j n a .
Beringer, Dr. Landau Rafał,
Bialik, Dr. Nowak Julian,
Dr. Doboszyński, Romanowski,
Dr. Domański, Siemek,
Judkiewicz, Wachtel,
Męndelsburg, Wajda,
Dr. Meisels, Dr. Wasung.

K o m i s y a  a p r o w i z a c y j n a .
Batko, Dr. Damski,
Beringer, Daszyński,
Bialik, Dąbrowski,
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Hałatkiewicz, Dr. Schneider,
Kosobucki, Schechter,
Dr. Krzetuski, Schmelkes,
Dr. Landau Ignacy, Schrager,
Dr. Landau Rafał, Siemek,
Miedniak, Srokowski,
Mikucki, Suski,
Misiorowski, Szarek,
Dr. Nowak Julian, Wajda,

Dr. Wasung,Nowak Stanisław,
Pająk, Wasserberg,
Porębski, Wielgus.

K o m i s y a  a r c h i w a l n a .
Dr. Domański, Pająk,
Dr. Fierich, Dr. Rosenblatt,
Hałatkiewicz, Dr. Twaróg,
Dr. Morawski, Dr. Zoll. 

Dr. Muczkowski,

Z p o z a  R a d y  m i a s t a .
Prof. Dr. Ponikło Stanisław.

K o m i s y a  d y s c y p l i n a r n a .
Bazes, Dr. Krzetuski,
Klemensiewicz, Dr. Muczkowski, 

Turski.

K o m i s y a  e m e r y t a l n a .
Hałatkiewicz, Mendelsburg,

Szatkowski.

K o m i s y a  g a z o w o - e l e k t r y c z n a .
Dr. Bandrowski, Dr. Lauer,
Bazes, Mendelsburg,
Beringer, Maywalt,
Dr. Doboszyński, Ostrowski,
Dr. Domański, Porębski,
Epstein, Potuczek,
Federowicz, Rakisz,
Godzicki, Dr. Schneider,
Halski, Szatkowski,
Judkiewicz, Turski,
Kosohucki, Wachtel,
Dr. Krzetuski, Wielgus.

K o m i s y a g o s p o d n i o - s z y n k a r s k
Bazes, Halski,
Beringer, Heumann,
Bialik, Dr. Landau Ignacy,
Ks. Dr. Caputa, Dr. Landau Rafał,
Federowicz, Miedniak,
Godzicki. Dr. Wasung.

K o m i s y a  m i e s z k a n i o w a .
Bazes,
Dr. Damski,

Schrager,
Meus,

Dr. FrUhling, Potuczek,
Hałatkiewicz, Srokowski,
Kosobucki, Snski,
Dr. Merz, Szatkowski.

K o m i s y a  Mu z e u m  t e c h n i c z n o - p r z e m y s ł o w e g o ,
Dr. Bandrowski, Kosobucki,
Beringer, Dr. Muczkowski,
Judkiewicz, Ostrowski.

K o m i s y a  p l a n t a c y j n a .
Chwastek, Meus,
Czubryt, Miedniak,
Dr. Domański, Nowak Stanisław,
Dąbrowski, Pająk,
Dr. Fierich, Dr. Schneider,
Gramatyka, Sołtysik,
Judkiewicz, Suski,
Kęsek, Szarek,
Konopiński, Dr. Wasung,
Dr. Merz, Wielgus

K o m i s y a  d l a  p o p i e r a n i a  p r z e m y s ł u  f a b r y 
c z n e g o  i r ę k o d z i e ł  w K r a k o w i e  i o k o l i c y .
Batko,
Bialik,
Chwastek,
Czubryt,
Dr. Damski, 
Daszyński, 
Judkiewicz, 
Kosobucki,
Dr. Krzetuski, 
Maywalt,

Dr. Merz,
Misiorowski,
Mitasiński,
Muranyi,
Ostrowski,
Peltz,
Romanowski,
Siemek,
Dr. Twaróg, 
Wajda.

K o m i s y a  s a n i t a r n a .  
Mikucki,
Dr. Nowak Julian, 
Dr. Schneider.

Dr. Damski,
Dr. Domański,
Dr. Kostanceki,

Z p o z a  R a d y  m i a s t a .
Dr. Browicz, Dr. Ponikło,
Dr. Bujwid, Dr. Pilz,
Dr. Momidłowski, Dr. Rosner

K o m i s y a  s t a t y s t y c z n a .
Dąbrowski, Dr. Domański,
Dr. Doboszyński, Dr. Fierich,

Dr. Krzetuski.

K o m i s y a  t r a m w a j o w a .

Beringer,
Dr. Domański,
Federowicz,
Heuman,
Hąlski,
Dr. Landau Rafał, 
Dr. Meisels, 
Maywalt,

Mendelsburg, 
Dr. Merz. 
Meus,
Peltz,
Rakisz,
Dr. Rosenblatt 
Dr Schneider, 
Szatkowski, 

Turski

ft K o m i s y a  t e a t r a l n a .  
Szatkowski, Dr Wasung.

K o m i s y a  w o d o c i ą g o w a .  
Dr Bandrowski, Maywalt,
Batko,
Beringer,

Dr. Meisels, 
Miedniak,
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Czunko, Mendelsburg,
Dąbrowski, Mitasiński,
Dr. Doboszyński, Pająk,
Ehrenpreis, Rakisz,
Epstein, Dr. Rosenblatt,
Federowicz Dr. Schneider,
Godzicki, Sckrager,
Gramatyka, Turski,
Halski, Wasserberg,
Kosobueki, Wielgus

D e l e g a c i  G m i n y  d o  k u r a c y i  I n s t y t u t u  d l a  
p o p i e r a n i a  d r o b n e g o  p r z e m y s ł u

Dr. Bandrowski, Dr. Nowak JuliaD ,
Kosobueki, Siemek.

Z a s t ę p c y .
Maywalt, Dr. Merz.

D e l e g a c i  do  p o d p i s y w a n i a  k o n t r a k t u .
Dr. Damski, Mendelsburg,
Halski, Mitasiński,
Kosobueki, Dr. Morawski.

D e l e g a t  do  k r a j .  Z w i ą z k u  t u r y s t y c z n e g o .
Potuczek.

K w e s t o  r o w i e  R a d y  m i a s t a .
Czunko, Ostrowski

D e l e g a c i  do K o m i t e t u  Mu z e u m  N a r o d o w e g o .
Dr. Bandrowski, Judkiewicz,

Dr. Morawski.
W końcu nadmienił radca m. Federowicz, że o ile 

poszczególni radcy pragnęliby należeć do jakiej komisyi, 
zechcą się zgłosić do odnośnych przewodniczących.

R. m. D a s z y ń s k i  wyraża życzenie, aby komisye 
składały radzie m. roczne sprawozdania np. konlsya tea
tralna itp.

R m. S t. N o w a k  domaga się by do komisyi sa
nitarnej powołać jednego pedagoga

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że dotychczas była 
praktyka, że do komisyi sanitarnej powoływano lekarzy.

R. m. D a s z y ń s k ; domagał się, aby delegat do 
krajowego Związku turystycznego składał przed Radą 
sprawozdanie ze swych czynności, aby Rada wiedziała, 
co się w tych instytucyach dzieje i aby nie spadała na 
nią odpowiedzialność za „skandaliczną" subwencyę, jaką 
np. udzielono jednemu z zakładów w Zakopanem przy 
pomocy Prezesa Koła polskiego.

P r e z y d e n t  odparł zarzuty radcy m. Daszyńskiego 
co do „skandalicznej'' subwencyi i wskazał, że przez 
krajowy Związek turystyczny zakład Dra Chramca wniósł 
petycyę do Ministerstwa robót publicznych o subwencyę. 
Związek zaopiniował przychylnie petycyę, również przy
chylne wobec niej zajęło stanowisko Koło polskie, wy
chodząc z tego zapatrywania, że inne kraje na cele tury
styki i zakładów turystycznych otrzymały dochodzące do 
znacznej ogólnej kwoty subweneye i że taka subweneya 
należy się także polskiemu zakładowi, służącemu dobrze 
naszej turystyce, który bez własnej winy znalazł się 
chwilowo w trudnem położeniu.

R m F e d e r o w i c z ,  jako prezes Związku tury
stycznego, również odparł zarzut, jakoby Związek po
pierał skandaliczne subweneye. Związek, wychodząc z za
patrywań, wyrażonych przez Prezydenta, zaopiniował 
przychylnie kilka podań z Zakopanego o subweneye i tak 
Towarzystwa bobsleighowego. Związku akademickiego, 
Towarzystwa tatrzańskiego, właścicielki hotelu „Skoczy- 
ska“ p. Tormhelmowęj i Dra Chramca. Mówca stwierdza, 
że w Związku nic się skandalicznego nie dzieje i za 
każdą jego czynność przyjmuje pełną odpowiedzialność 

R. m. S u s k i ,  proponuje aby przedstawiwszy skład 
wszystkich Komisyi tj. przyjąć „en  b l o c ‘.

P r o p o z y c y e  s k ł a d u  K o m i s y i ,  K o m i t e 
t ó w  i t. p w e d ł u g  w n i o s k u  r a d c y  m F c d e- 
ro w i c z a  p r z y j ę t o  „en b l o c “ .

Regulacya ul. Zagrody w dz. XI. Dębniki.
Imieniem Sekcyi I. referent sekretarz Magistratu 

Dr. W y d r o  wnosi :
Rada miasta uchwali:
1. W celu regulacyi ulicy Zagrody w Dz. XI. Dę

bniki nabyć pod tytułem dannym w stanie wolnym od 
wszelkich długów i ciężarów:

a) z realności lwh. 57 ks. gr. gm. kat. Dębniki mało
letniej Maryi, Józefa i Feliksy Barańskich własnej 
Część parceli gr. lkat. 190/1, oznaczoną nową ikat. 
190/3 o pow. 73 m. kw. czyli 20 3 s. kw oraz 
oznaczoną nową lkat 190/4 o pow 5 m. kw. czyli 
1’6 s. kw.

b) z realności lwh. 38 W iktoryi Pieniążkowej własnej 
Część parceli lkat. 176/1 oznaczoną nową lkat. 
176/3 o pow. 48 m. kw., czyli 1<33 s. kw., część
parceli lkat. 176/2 oznaczoną nową lkat. 176/4
o pow. 98 m. kw. czyli 27 3 s. kw oraz część par
celi lkat. 177/1 oznaczoną nową lkat 177/5 o pow. 
137 m. kw. czyli 38‘4 s. kw.

c)  Z realności lwh. 339 Piotra Banasia, własnej część
parceli lkat .169/2 oznaczoną nową lkat. 169/3
o pow 14 m. kw. czyli 4 s. kw.

d) z realności lwh. 359 Maryana Niwickiego własnej 
Część parceli lkat. 169/3 oznaczoną nowa lkat. 
169/4 o pow. 2 m. kw i część parceli bud. lkat. 45/4 
oznaczoną nową lkat. 45/9 o pow. 6 m kw. czyli 
razem 2 3 s. kw.

(■) z realności lwh 371 Jana i Urszuli Pająków własnej 
część parceli lkat 45/5 oznaczoną nową lkat. 45/6 
o pow. 24 m kw. czyli 6'7 s. kw.

f) z realności lwh. 55 Józefa i M aryi Dudków własnej
część parceli lkat. 45/1 oznaczoną nową lkat. 45/7 
o pow 38 m kw. czyli 10 5 s. kw.

g) z realności lwh. 334 Adama Targalskiego własnej 
część parceli lkat 45/3 oznaczoną nową lkat 45/8
0 pow 58 m kw. czyli 16 s. kw.

h) z realności lwh 250 Augusta i Józefy Lelicińskich 
własnej część parceli lkat 189 oznaczoną nową 
lkat 189/2 o pow. 34 m. kw. czyli 9 5 s kw oraz 
parcelę lkat 163/3 o pow 37 m. kw. czyli 10 3 s kw.

i) z realności lwh. 263 Jana i małoletniego Andrzeja
1 Stanisław a Pieniążków własnej część parceli
lkat 159 oznaczoną nową lkat. 159/2 o pow. 40 m. kw. 
czyli l i s  kw., oraz część parceli lkat 43/1 ozna
czoną nową lkat 43/3 o pow. 45 m kw. czyli 
12 5 s. kw
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j)  z realności lwh. 96 Bronisław y Klajowej własnej 
część parceli lkat. 13/2 oznaczoną nową lkat 43/4 
o pow. 54 m. kw czyli 15 s. kw. część>'parceli lkat. ; 
160,2 oznaczoną lkat. 1.60/5 o pow 41 m kw7 czyli 
11 3 s. kw ;

z realności lwh. 375 Bronisławy Klajowej, 
Jana i małoletniego Andrzeja i Stanisław a Pie
niążków współwłasnej część parceli lkat 158/14 
oznaczoną nową lkat. 158/.19 o pow 4 m. kw. czyli 
13  s. kw.. oraz z realności lwh 327 tych samych 
współwłasnej część parceli lkat. 15^to' oznaczoną 
nową lkat. 158/18 o pow. 8 m. kw. czyli 2 2 s. kw. 

h) z realności lwh. 34 Stefana Pięniążka i m ałole
tniej Ludwiki, W ładysław a. Romana, Aleksandra, 
Tadeusza, Heleny, Stefanii i Janiny Pieniążków  
własnej część parceli lkat. 160/3 oznaczoną nową i 
lkat 160/6 o pow 87 m. kw7. czyli 24 3 s. kw oraz 
część parceli lkat. 158/3 oznaczoną nową lkat. 158/20 
o pow. 27 m. kw. czyli 7 6 s. kw.

I) z realności lwh. 265 Maryanny Lisińskiej własnej 
część parceli lkat. 160/4 oznaczoną nową lkat. 160/7 
o pow. 52 m kw. czyli 14 5 s. kw., oraz część par
celi lkat. 158/4 oznaczoną nową lkat. 158/21 o pow. 
26 m kw. czyli 7 3 s. kw. 

ł) z realności lwh. 35 Jana i Maryanny Lisińskich 
współwłasnej część parceli lkat. 148 oznaczoną 
nową lkat. 148/2 o pow. 128 m. kw. czyli 35 5 s. kw 
część, parceli lkat 99 oznaczoną1/:/nową lkat. 99/2
0 pow. 72 m kw. czyli 20 s. kw., oraz część par
celi lkat 151/1 oznaczoną nowa lkat. 151 6j'o pow. 
36 m kw. czyli 10 s kw.

m) z realności lwh 317 Michała i Zofii MiętkÓW w ła
snej część parceli lkat. 256 oznaczoną nową lkat. 
256/2 o pow. 29 m. kw. czyli 8 s. kw. 

n) z realności lwh. 381 Kazimierza Mikulskiego wła
snej część parceli lkat. 148/3 oznaczona nową lkat. 
148/4 o pow. 60 m. kw. czyli 16-8 s. kw. 

o) z realności lwh. 328 Franciszka i Maryi Dudów 
własnej część parceli lkat. 248]/oznaczoną nową 
lkat 248/2 o pow. 15 m. kw. czyli 4 2 s. kw. 

p )  z realności lwh 358 Karoliny Pamułowej własnej 
część parceli lkat. 158/11 oznaczoną nową lkat. 
158/17 o pow. 16 m. kw. czyli 4 5 0  s. kw. 

r) z realności lwh. 243 Cecylii Ciesielskiej Antoniego
1 Józefy Klukaczów współwłasnej część parceli 
lkat 188 oznaczoną nowa lkat 188/2 o pow. 5 m. kw. 
czyli 16  s. kw. parcelę lkat. 164/5 o pow. 66 m. kw. 
czyli 183  s. kw , oraz z parceli lkat. 164/7 część 
oznaczoną nową lkat 164/4 o pow. 46 m. kw. czyli 
12'9 s. kw.

s) z realności lwh. 242 Anny Kadulskiej Maryi z Ka- 
dulskich Obertyńskiej, Karoliny z Kadulskich Lu- 
baczewskiej, Stanisław a Kadulskiego i m ałole
tnich Karola, S tanisław y, Janiny i Ludwiki Ka
dulskich współwłasnej część parceli lkat 164/1 
oznaczoną nową lkat 164 9 o pow. 104 nt. kw. czyli 
29 s. kw., z realności lwh 65 wymienionych współ
własnej część parceli lkat 168/2 oznaczoną nową 
lkat i68/9 o pow. 38 m. kw., czyli 10'5 s. kw. 
i część parceli lkat. 168/3 oznaczoną nową lkat. 
168/8 o pow. 45 m. k w , czyli 12-5 s. kw., oraz 
z realności lwn 66 wymienionych współwłasnej

część parceli lkat. 168/J oznaczoną nową lkat. 168/7 
o pow. 204 m. kw. czyli 57-0 s. kw. 

t) z realności lwh. 356 Jana i Wandy z Sw aryczew-
skich własnej część parceli lkat. 177/4 o pow.
70 m. kw., czyli 19’5 s. kw.

u) z realności lwh. 272 Czesława Piaseckiego w ła
snej część parceli lkat. 220 oznaczoną nową lkat 
220/2 o pow. 70 m kw., czyli 19 5 s kw.;

ad a-u) z tem, że do należytości za koszta 
urządzenia ulicy z 16 a) noweli ust bud. nie będzie 
się wymienionym właścicielom wliczać kosztów na
bycia owych gruntów.
2. Gmina m. Krakowa zobowiązuje się własnym 

kosztem po odebraniu w fizyczne posiadanie nabytych 
skrawków gruntu przesunąć do nowej właściwej granicy 
parkan na parceli lkat. 190 1 małoletniej Maryi, Józefa 
i Feliksy Barańskich własnej, oraz na parceli lkat. 45/3 
Adama Targalskiego własnej.

3. Gmina m. Krakowa wypłaci tytułem odszko
dowania za wycięcie trzech drzewek owocowych na par
celi lkat. 45/8 Adamowi Targalskiemu kwotę 25 K oraz 
Janowi i Maryannio Lisińskim za studnię na parceli lkat. 
99/2 kwotę 50 K.

4. Wydatek pod 2 i 3) pokryć z funduszu regulacyi 
miasta.

5. Koszta kontraktu, stempli i intabulacyi od a-u,) 
poniesie Gmina m. Krakowa.

6. Do podpisania kontraktów ad a-u) obok JW P. 
Prezydenta m. upoważnia się Radców m. Dr. Ludwika 
Merza i Andrzeja Guzikowskiego, a w razie przeszkody 
u jednego z nich Radcę m. Szymona Dąbrowskiego lub 
Adama Czunkę. (LM. 44975/1912 I. c.).

U c h w a l o n o .

Etat dezynfekeyonaryuszy.
Imieniem Sekcyi II. i ID . referent Radca Magistratu 

Dr. S i k o r s k i  wnosi:
Rada miasta uchwali:
W reasumcyi uchwały Rady m. z dnia 29. grudnia 

1913 r. postanawia się:
1. Znosi się osobną posadę dezynfekeyonaryusza 

dla Dz. XXI. Płaszów.
2. Etat dezynfekeyonaryuszy zatwierdzony uchwałą 

Rady m. z dnia 25. maja 1910 powiększa się o jedną 
posadę z poborami dotychczasowymi a mianowicie: z płacą 
760 K, z prawem do 5 ciu trzechleci po 70 K, kwate- 
rowem 360 K i dodatkiem funkcyjnym w kwocie 120 K 
rocznie.

3. Dezynfekcyonaryuszowi, który będzie przydzielo
ny do Dz. XXI. Płaszów, przyznaje się na czas pełnienia 
tamże służby aż do odwołania remuneracyi w kwocie 200 K 
rocznie tytułem wynagrodzenia za pełnienie obok obowią
zków dezynfekeyonaryusza także obowiązków sanitaryusza.

4. Wydatek na to powiększenie etatu wstawić do 
budżetu m. w Dz. IX. poz. 3 ej a na renumerącyę poz. 3 d) 
w miejsce wydatków na zniesioną posadę dezynfekeyo
naryusza dla Płaszowa. (LM. 760/1914 Prez.).

U c h w a l o n o

Etat wodociągowy.
Imieniem Komisyi wodociągowej dyrektor wodociągu 

J a s z c z u r o w s k i  wnosi:



Rada miasta uchwali:
Etat i płace funkcyonaryuszy, płatnych z funduszu 

wodociągowego^ ustanowione uchwałami Rady m. z dnia 
20. czerwca 1907 (L. 56154:907) i z dnia 28. listopada 
1910 (L. 213/11 B. W. 910).

1. Uzupełnia się ^ustanowieniem 2 nowych posad 
adjunktów technicznych w X. randze z poborami, unor
mowanymi wspomnianemi uchwałami.

2. Powiększenie etatu wchodzi w życie z dniem
1. lipca 1914 r. (LM. 80173/914 Prez.).

U c h w a l o n o .

Statut Komisyi przemysłu fabrycznego.
Imieniem Komisyi dla popierania przemysłu fabry

cznego i rękodzielniczego w Krakowie i okolicy i Se- 
kcyi III. referent radca Magistratu K o s i ń s k i  wnosi:

Rada miasta uchwali:
Postanowienie § 5. statutu Komisyi miejskiej dla 

popierania przemysłu fabrycznego i rękodzielniczego w Kra
kowie i okolicy, uchwalonego na posiedzeniu Rady m 
w dniu 16. marca 1911 uzupełnia się przez dodanie na
stępujących ustępów:

n) reprezentant Ligi Pomocy przemysłowej;
o) reprezentant Towarzystwa technicznego w Krakowie; 

p)  reprezentant Krajowego Związku Izb rękodziel
niczych. (LM. 141634/913 III. a).
U c h w a l o n o .

Sąd przemysłowy.
Imieniem Sekcyi III. referent radca Magistratu K o- 

s i ń s k i  wnosi:
Rada miasta uchwali:
Rada miasta reasumuje uchwałę powziętą na posie

dzeniu dnia 17. kwietnia 1902, mocą której wezwano 
Magistrat, aby począwszy od roku 1902 nie dostarczał 
nadal dla c. k. Sądu przemysłowego w Krakowie żadnych 
materyałów piśmiennych jak : papier, pióra, atrament, 
ołówki, druki itp. — a natomiast poleca Magistratowi, 
aby stosownie do oświadczenia Prezydynm c. k. Sądu 
kraj. wyższ., wyrażonego w piśmie z dnia 1. kwietnia 
1914 r. pras. na podstawie upoważnienia c. k. Mi
nisterstwa sprawiedliwości z dnia 23. marca 1914 L 9079 
wypłacał temuż c. k. Sądowi począwszy od rokn 1914 
corocznie ryczałt w kwocie 430 K, z góry za każdy rok 
kalendarzowy na pokrycie wydatków na te konieczne do 
urządzenia Sądu przemysłowego w Krakowie, inne po
trzeby rzeczowe, które stosownie do przepisu § 6 zdania 
pierwszego ustawy z dnia 27. listopada 1896 Nr. 218 
Dz. pp. gmina m. Krakowa oprócz lokalności urzędowych, 
koniecznem urządzeniem biurowem opatrzonych i oprócz 
opału i oświetlania tych lokalności, Sądowi przemysło
wemu dostarczać jest obowiązaną a w szczególności na 
pokrycie wydatków na takie potrzeby, jak formularze, 
papier, atrament, pióra ołówki itp. (LM. 55942/914 II I  A).

U c h w a l o n o .

Kredyty dodatkowe.
Imieniem Sekcyi I. i Sekcyi II  sprawozdawca st. 

radca Budownictwa K ł e c z e k  wnosi:

Rada miasta uchw ali:
. a) Przyznaje się kredyt dodatkowy w kwocie 2605 K 

34 h, dla budżetu na rok 1913 Dz. VI. 3 d. „Na 
wierzchniowe odwodnienie dzielnic od X do XX. 
(LM 117579/Bb 913).

b) Przyznaje się kredyt dodatkowy w kwocie 1200 K 
dla budżetu na rok 1913 w Dz. VI. 2 i „Na utrzy
manie brzegów młynówki11. (LM. 134243/913 Bb.).

c) Prayzuaje się kredyt dodatkowy w wysokości 2700 K 
dla budżetu na rok 1913 Dz. XI poz. 3 a. „Na 
pomiary geometryczne, pale itp.“ (LM. 95511/913 Bb.). 
R. m. Dr. S c h n e i d e r ,  odnośnie do kredytu na

utrzymanie/(młynówki przypomina swój dawny wniosek,
0 zasypanie koryta młynówki w mieście ze względów 
sanitarnych.

R. m. M i e d n i a k proponuje, by wodę z młynówki 
użyć do kropienia ulic

R. m. £,K o s o b u ck  i domaga się zasypania mły
nówki w ul. Łobzowskiej i w dzielnicy „Piasek“.

R e f e r e n t  st. r a d c a  K ł e c z e k  udzielił wyja
śnień.

Wn i - o s k i  S e ) k c y i  u c h w a l o n o .

Regulamin dla komunikacyi w  Krakowie.
Imieniem Sekcyi I. i III. sprawozdawca sekretarz 

Magistratu Dr. R e i n e r  przedłożył projekt regulaminu 
dla komunikacyi w ulicach krakowskich, która dotąd 
unormowaną jest jednym rozdziałem regulaminu o utrzy
maniu czystości i porządku w mieście. Ściślejsze zarzą
dzenia okazały się przeto koniecznemi. Ze względu na 
wygodę i bezpieczeństwo komunikacyi pieszej w Kra
kowie zamieszczono w regulaminie postanowienia, że pu
bliczność powinna trzymać się stale lewej strony chodnika. 
Rozdział obejmujący ruch kołowy, wypracowano na wzór 
regulaminów komunikacyi kołowej, obowiązujących w in 
nych miastach. Regulaminy te są wszędzie z małemi 
różnicami identyczne. Niektóre postanowienia tego roz
działu mieszczą się już w dotychczasowych przepisach, 
normujących komunikacyę w mieście Krakowie.

Natomiast wprowadzono zgodnie z uchwałą Rady 
miejskiej nowe przepisy o szerokości obręczy kół (naj
mniej 10 cm.) a to z powodu, że tory jezdne, asfaltowe, 
kostkowe, czy też szutrowane niszczą się wskutek wąskich 
obręczy u kół, co przyczynia się również do powstawania 
kurzu i błota.

Rozdział o normach co do składania towarów i ma
teryałów, wypełni lukę w dotychczasowych postano
wieniach a przyczyni się zarazem do utrzymania czystości
1 komunikacyi chodników i torów.

W pierwszych czasach obowiązywania niniejszego 
regulaminu, będą umieszczone w nlicach : Grodzkiej, Flo- 
ryańskiej, Sławkowskiej, Szewskiej, na chodnikach w Rynku 
głównym, plantacyach, alei Trzeciego Maja, nl Wolskiej 
i ul. Rakowickiej tablice, wskazujące którą stroną iść 
należy. Napisy takie są zawsze umieszczane w innych 
miastach i zachęcają publiczność do przestrzegania posta
nowień komunikacyi.

Referent kończy wnioskiem Sekcyi I. i III.
Rada miasta uchwali:
Zatwierdza się załączony projekt regulaminu o ko

munikacyi w stoł. król. m. Krakowie (LM. 95336/9141. b.).

*) Projekt drukowany osobno Nr. 7 Dz. rozp. m. Krakowa.
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R. m. Dr. S c h n e i d e r ,  prosi o przyjęcie regu
laminu „en b lo c “. Rzecz była wszechstronnie badaną 
przez fachową komisyę, która na miejscu decydowała 
o poszczególnych postanowieniach dotyczących ruchu uli
cznego.

R. m. C h w a s t e k  wnosi, aby przy § 23. wnio
sków oznaczyć termin 3 lat do wymiany obręczy kół 
wozów na szersze

R. m. G u z i k o w s k i  zgadza się z wnioskiem r m. 
Chwastka, proponuje jednak termin 1 roczny.

R. m. M i e d n i a k  wyraża życzenie, by prosić po- 
licyę aby organa jej pouczały, że przechodnie mają iść 
lewą stroną chodników, szczególnie na linii A B w rynku 
głównym, na Błoniach i na mostach na Wiśle.

R. m. B a t k o  popiera wniosek r. m Chwastka.
R. m. E p s t e i n zgłasza pośredni wniosek, by co 

do szerokości obręczy kół wozów oznaczyć termin 2 lat.
W g ł o s o w a n i u  w n i o s e k  r. m. C h w a s t k a  

u p a d ł .
W n i o s e k  r. m. E p s t e i n a  u c h w a l o n o .
P o c z e m  p r z y j ę t o  „en  b l o c “ c a ł y  r e g u 

l a m i n .
Przewodniczący zamyka posiedzenie o godz. 8T5 

wieczór.

Wybór I. i II. Wiceprezydenta miasta.
Posiedzenie nadzwyczajne tajne (2 w kadencyi 

XVII) z dnia 9. lipca 1914 r.
Radców miejskich obecnych 80.

Ślubowanie radzieckie.
Nowo wybrani radcy miejscy: Beringer, Dr. Friih- 

ling, Dr. Gross, Dr. Kostanecki, Dr. Meisels, Porębski, 
Srokowski złożyli do rąk  Przewodniczącego uroczyste 
przyrzeczenie radzieckie.

W ybory Wiceprezydentów.
I. Pp. Radcy miejscy obecni na sali przystąpili do 

podpisania listy, załączonej do niniejszego protokółu, a sta 
nowiącej jego integralną część.

II. P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  Dr. L e o  
odczytał §§ 42, 43 i 44 statntu dla miasta Krakowa 
traktujące o postępowaniu przy wyborze Wiceprezydentów 
miasta.

Następnie skonstatował, że zebrał się dostateczny 
komplet wymagan\r § 43 statutu, albowiem obecnych jest 
80 radców miejskich, którzy obecność swą stwierdzili wła 
snoręcznym podpisem.

Rada miejska uznała za usprawiedliwioną, nieobe
cność radców miej. pp. D ą b r o w s k i e g o ,  Dr. Fi e -  
r i c h a ,  K l e m e n s i e w i c z a ,  M a c i o ł o w s k i e g o ,  
P o t u c z k a ,  S z a t k o w s k i e g o  i lir. Wo d z i c k i e g o .  (7).

Po tern skonstatowaniu, że zachowano wszystkie 
formalności statutem przepisane przystąpiono do wyborów.

Wybór I. W iceprezydenta miasta.
P r z e w o d n i c z ą c y  powołał na skrutatorów r. m. 

Dr. S t a r z e w s k i e g o  i M e n d e l s b u r g a .
S e k r e t a r z  r a d y  odczytywał nazwiska radców m. 

w porządku alfabetycznym, a ci składali do urny swe 
głosy na kartkach.

Na 80 głosujących:
R. m. Dr. Henryk Szarski otrzymał 71 głosów, 

białych kartek oddano 9.
Na sali rozległy się długotrwałe oklaski.
P r z e w o d n i c z ą c y  enuncyował wybór.
„I. Wiceprezydentem stoł. król. miasta Krakowa  

wybrany został Dr. Henryk Szarski“.
Nowo wybrany I. Wiceprezydent Dr. Szarski złożył 

przysięgę urzędową do rąk przewodniczego Prezydenta 
m. Dr. Leo.

Po złożeniu przysięgi przez Wiceprezydenta Szar- 
skiego zwrócił się doń p r z e w o d n i c z ą c y  Prezydent m. 
Dr. L eo  z życzeniami, zaznaczając harmonię, jaka w P re
zydyum zawsze panowała, tudzież podnosząc, że Wice
prezydent Szarski zastępował go tak często z powodu 
jego zajęcia na innym posterunku. Za ten stosunek zau
fania i lojalności składa mówca najserdeczniejsze podzię
kowanie. Obecny wybór, który jest wynikiem niemal 
jednomyślności Rady jest zarazem dowodem, że Rada 
ocenia zasługi Wiceprezydenta.

Mowa I. W iceprezydenta miasta Dr. Szarskiego.
Zabrał głos Wiceprezydent S z a r s k i  i podzię

kowawszy Radzie za wybór, zaznaczył, że przez blisko 
siedmioletni czas swej czynności w Prezydyum, kierował 
się jedynie względem na dobro rodzinnego miasta. „Mimo 
to jednak — mówił dalej p. Wiceprezydent Szarski — 
może niekiedy nie odpowiedziałem w zupełności zada
niom przypadłym mi w udziale, choć na dobrych chęciach 
mi nie zbywało, atoli wybór dzisiejszy daje mi rękojmię, 
że usiłowania moje nie były zawsze płonne.

W niedługim czasie obchodzić będziemy 50 tą ro
cznicę zaprowadzenia rządów autonomicznych w K ra
kowie, a praca nad obszernem sprawozdaniem z tych 
rządów jest w pełnym toku Nie wątpię, że na czoło tej 
epoki wybije się działalność Rady w ubiegłem dziesię
cioleciu, dzięki głębokiemu zrozumieniu potrzeb miasta, 
jakie w tej sali zawsze panowało, tudzież dzięki inieya- 
tywie tego, który jej w tym peryodzie przewodniczył. 
Szczęśliwym się czuję, że danem mi było współpracować 
w znacznej części tego dziesięciolecia i to nie na osta- 
tniem miejscu, a pracę tę uważam za najmilszą z całego 
życia. Wśród rozlicznych zajęć, piecza o aprowizacyę 
miasta, była mi szczególniej poruczoną. Jestto stosunkowo 
młody dział administracyi miejskiej i brak mu jeszcze 
udeptanych ścieżek, zrozumieć przeto łatwo, że niejeden 
krok pozostał tylko próbą, lub wywołał sprzeczne zapa
trywania, zapewnić jednak mogę, że zarząd tego działu 
starał się z jednej strony zaspokoić donośnie się obja
wiające żądania ludności, z drugiej zaś chronić, o ile się 
tylko dało, uprawnione interesy sfer produkujących i han
dlowych.

Życzenia moje wyrażone tu przy takiej samej spo
sobności przed trzema laty, by polityka nie wpływała 
zbyt silnie, na tok administracyi miejskiej spełniły się 
szczęśliwie gdyż stronnictwa w tej Radzie reprezentowane, 
mimo różniących je  odcieni, szły zgodnie w każdej donio
ślejszej dla miasta sprawie. To też składając niedawno 
temu sprawozdanie za ubiegłą kadencyę mogliśmy śmiało 
wskazać znaczny postęp prawie, że we wszystkich kie
runkach pracy komunalnej. Niechże Bóg da, by rozpo
czynający się okres, równie mógł być owocnym jak  
ubiegły, a będzie nim z pewnością, jeżeli obok zasady,
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że Kraków na polu postępu nicJmoże pozostać w tyle za 
żadnem z większych miast zachodu, obowiązywać będzie 
równie ważna zasada, że realny i prawidłowy budżet 
jest teni dla każdego miasta, ozem zdrowie dla człowieka. 
Dziękując jeszcze raz za ten wysoki dowód zaufania, 
zapewniani Panów, że i nadal w urzędowaniu ścisłą bez 
stronnością kierować się będę“.

W końcu złożył mówca serdeczne podziękowanie 
Ekscellcncyi Prezydentowi miasta (Huczne oklaski.).

Wybór II. W iceprezydenta miasta.
P r z e w o d n i c z ą c y  powołał na skrutatorów r. m- 

Dr. J u l i a n a  N o w a k a  i Dr. S c h n e i d r a.
S e k r e t a r z  rady odczytywał nazwiska radców m. 

w porządku alfabetycznym, a ci składali do urny swe 
głosy, na kartkach.

Na 80 głosujących:
R. m. p. Józef Sare otrzymał 77 głosów, białych 

kartek oddano 3.
Na sali rozległy się długotrwałe oklaski.
P r z e w o d n i c z ą c y  enuucyował wybór.
„II. Wiceprezydentem stoł. król. m iasta Krakowa  

wybrany został Józef Sare“ .
Nowo wybrany II. Wiceprezydent Sare złożył przy

sięgę urzędową do rąk przewodniczącego Prezydenta ni. 
Dr. Leo.

P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  złożył II. Wice
prezydentowi gorące podziękowanie za dotychczasową 
pracę w dziedzinie technicznej i życzenia na przyszłość, 
podnosząc panującą w Prezydyum harmonię.

Mowa El. Wiceprezydenta miasta Sarego.
Wiceprezydent S a r e  podziękował Radzie za wy

bór, a potem mówił jak  następuje : „Nietylko miejsce, na 
którem mnie postawił wybór i rozkaz Panów, pięknem 
jest i pożądania godnem sercu każdeko Polaka, ale i czas 
i chwila tego wyboru podnoszą dostojeństwa jego, gdyż 
jest to nietylko w nazwie, ale i w życiu, w kulturalnym 
rozwoju i w społeeznem rozroście przełomowa chwila
Wielkiego Krakowa Obowiązki z urzędu płynące rosną, 
chwila pełna nierozwiązanych problemów, niczałatwionyeh 
reform, a mnie wieku przybywa i jeżeli mimo to urząd 
ten przyjmuję, to decyzya ta z trojakiej świadomości wy
pływa, po pierwsze i przedewszystkiem z tej, że kocham 
rodzinne miasto, po wtóre z tej, że od pierwszej chwili 
pracuję przy tym warsztacie, na którym się spaja i mon
tuje to, co jest technicznem z tego Wielkiego Krakowa. 
A po trzecie z tej, że służyłem zawsze i służyć chcę
i służyć będę całości i wszystkim tej całości członkom —
wszystkim z równą gorliwością, z równą życzliwością
i równym zapałem nie wyróżniając żadnej warstwy, ża
dnego stronnictwa — wszystkim i wszystkiemu, z czego 
się składa to, co jest celem naszych wspólnych wysiłków, 
co jest zadaniem naszej wspólnej pracy: rozwój, świetność, 
blask i chwała Wielkiego Krakowa. (Oklaski).

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godz. 7 wieczór.

Posiedzenie tajne (3. w kad. XVII.) z dnia 9-go 
lipca 1914 r. 

Prezenta.
Na posadę stałego nauczyciela w szkole VII. św. 

Floryana Rada nadała prezentę p. Julianowi Tomaszew
skiemu.

I. Emerytalna.
J. Annie z Karczmarczyków Gdowskiej, wdowie 

po śp. Michale Gdowskim tereyanie szkolnym zmarłym
30. grudnia 1911 r. przyznano od dnia śmierci męża 
pensyę wdowią w kwopie 410 K 70 h rocznie.

2. Tejże wdowie na wychowanie pozostałych po 
śp. Michale Gdowskim dzieci a mianowicie:

a) córki Heleny ur. 12. stycznia 1893;
b) syna Maryana ur 2. lipca 1895;
c) syna Tadeusza ur. 6. sierpnia 1897;
cl) córki Józefy ur 17. marca 1899;
r) syna Zygmunta ur. 3. kwietnia 1901;
f) syna Stanisława ur. 11 marca 1903;
g) córki Janiny ur. 23. października 1905;
h) córki W ładysławy ur. 23. października 1907; 

przyznano od dnia śmierci męża dodatek w kwocie łą 
cznej 410 K 70 h rocznie, a to na tak długo póki naj
mniej 5-cioro z 8-ga wyżej wymienionych dzieci przy 
życiu bez zaopatrzenia i wieku poniżej skończonych 24 
lat pozostawać będzie.

Z chwilą śmierci lub wyjścia z uprawnienia do po
boru 3-ga dzieci z powyższych 8-ga dzieci, wypłacane ma 
być Annie z Karczmarczyków Gdowskiej na każde z pozo
stałych 5 ga dzieci dodatek w kwocie 82 K 14 h rocznie 
i to tak długo dopóki każde z dzieci pozostawać będzie 
przy życiu bez zaopatrzenia poniżej 24 lat życia.

3. Nadebraną wskutek mylnej interpretacyi § 14. 
statutu emerytalnego nadwyżkę zaliczkowo asygnowanej 
pensyi wdowiej i datku na wychowanie dzieci za czas 
od 30. grudnia 1911 r. do ostatniego dnia miesiąca w którym 
zapadnie uchwała Rady miasta przyznająca definitywnie 
pensyę wdowią i dodatek na wychowanie dzieci daro
wuje się Annie z Karczmarczyków Gdowskiej w drodze 
łaski, poczem należy polecić Kasie miejskiej pokrycie tej 
kwoty przez realne wydatkowanie w funduszu emerytal
nym m. (L. 50124 913 Prez.).

I I .  Przyjęcie do Gminy.
a) Z a p e w n i o n o  p r z y j ę c i e  do  G m i n y  s t o ł .  

k r ó l .  m. K r a k o w a  n a  w y p a d e k  u z y s k a n i a  
o b y w a t e l s t w a  a u s t r y a c k i e g o  o d  c. k. 
R z ą d u :
1. Drowi W ładysław ow i Folkierskiemu zastępcy 

naucz. 1. szkoły realnej, obywatelowi francuskiemu, za 
taksą w kwocie 20 K. (LM. 78569/V. b. 1914).

2 Maryannie Śląskiej, prywatnej poddanej rosyj
skiej, za taksą w kwocie 20 K. (LM. 54418/V. b. 1914). 

U c h w a l o n o .
b) O d m ó w i o n o  w a r u n k o w e g o  p r z y j ę c i a  do  

G m i n y :  Józefowi Nikoniukowi. służącemu pod- 
dauemu rosyjskiemu. (LM. 55468/V. b. 1914);

c) P r z y j ę t o do  G m i n y  s t o ł .  k r ó I. m. K r a 
k o w a :  Izaaka Zahlera, kupca i właściciela real
ności z żona i 7 dziećmi za taksą w kwocie 300 K. 
(LM. 79183/V. b. 1914).
Przewodniczący zamyka posiedzenie o godz. 8-30 

wieczór.
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Posiedzenie nadzwyczajna (3 w kad XVII.) z dnia 
16. lipca 1914 r.

Przewodniczący : Eks. Prezydent Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m .: Dr. Henryk Szarski.
II . Wiceprezydent m. ■ Józef Sare.
Sekretarz Pady: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 62.
Radcy miejscy: Dr. Damski, Daszyński, Dąbrowski, 

Drozdowski, Ehrenpreis, Epstein, Dr. Fierich, Dr. Frtihling, 
Dr. Gross, Guzikowski, Hałatkiewicz, Heumann, Klemen
siewicz, Maywalt, Mendelsburg, Ostrowski, Peltz, Potu- 
czek, Dr. Rosenblatt, Srokowski, Szatkowski, Dr. Tilles, 
Turski, Dr. Wasung, hr. Wodzicki, (25) nieobecność swą 
usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 5 30 po południu.

Przed porządkiem dziennym
Podziękowanie ks. biskupa Pelczara

S e k r e t a r z  odczytał następującą depeszę:
„Za przesłane łaskawie życzenia serdecznie dzię 

kuję Waszej Ekscelencyi i prześwietnej Radzie drogiego mi 
zawsze miasta Krakowa, dołączając zapewnienie ciągłej 
pam ięci: błogosławieństwo biskupie, biskup Pelczar.

Urlopy.
Rada miasta udzieliła urlopów r. m. Dr. Frlihlin- 

gowi, Gramatyce, Daszyńskiemu na 4 ty g .; Schechtcrowi, 
Dr. Staszewskiemu, Misiorowskiemu, Judkiewiczowi, Mi- 
tasińskiemu, J. K. Federowiczowi, Maciołowskiemu na 6 
tygodni; Dr. Kostaneckiemu, Dr. J. Nowakowi, Dr. Zollowi 
na 8 tygodni; Beringerowi, Dr. Morawskiemu, n a 2 miesiące.

Ustawa o przyłączeniu Podgórza.
P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  zawiadomił, że 

nstawa o przyłączenin Podgórza do Krakowa uzyska 
w krótkim czasie sankcyę cesarską. Ponieważ po przy
łączeniu Podgórza będzie urządzoną filia Magistratu w Pod
górzu, przeto wyjeżdża delegacya trzech wyższych nrzę- 
dników Magistratu z dyrektorem Grodyńskim do Wiednia 
i Pragi celem zbadania urządzeń tamtejszych filii magi
strackich.

Mury bulwarowe.
R. m. M i e d n i a k  interpelował w sprawie archi

tektonicznego w y p o s a ż e n i a  m u r ó w  o c h r o n n y c h  
p o d  W a w e l e m .

W i c e p r e z y d e n t  S a r e  odpowiedział, że będzie 
rozpisany konkurs na obmyślenie tego wyposażenia.

Stabiiizacya nauczycieli.
R. m. S t a n i s ł a w  N o w a k  interpelował w spra

wie s t a b i l i z a c y i  n a u c z y c i e l i ,  wskazując, że 
z wielką dla siebie krzywdą czekają po kilkanaście lat 
na uzyskanie stałej posady.

P r e z y d e n t  wyjaśnił, że o tej sprawie poinfor
mowany jest delegat Rady miasta do Rady szkolnej k ra
jowej r. m. Konopiński i czyni odpowiednie zabiegi; 
mówca ze swej strony zwróci się także z przedstawieniem 
do Rady szkolnej krajowej.

Chodniki p nez plac Szczepański.
R. m S t a n i s ł a w  N o w a k  domagał się u r z ą 

d z e n i a  c h o d n i k a  p o p r z e c z n e g o  p r z e z  p l a c  
S z c z e p a ń s k i  od ulicy Szczepańskiej do Reformackiej. 

I (LM. 99125/914 B/b.).
Prezydent oświadczył, że w n i o s e k  t e n  p r z e k a ż e  

M a g i s t r a t o w i  i S e k c y o m .

Sprzedaż jarzyn.
R m. C h w a s t e k  krytykuje niehygieuiczny sposób 

sprzedaży jarzyn na plpcach targowych publicznych 
w mieście.

Przekupnie rozkładają swe towary na ziemi Mówca 
wnosi o uregulowanie godzin targowych.

I. W i c e p r e z y d e n t  Dr .  S z a r s k i  wyjaśnia, że 
rzecz jest w opracowaniu i niebawem będzie w zadawal- 
niający sposób uregulowaną.

Pożyczka na budowę szkół.
II. W i c e p r e z y d e n t S a r e uzasadnia nagłość 

wniosku w sprawie bezprocentowej pożyczki z funduszu 
krajowego na budowę szkół miejskich w Dąbiu, Łobzowie 
i Płaszowie.

N a g ł o ś ć  u c h w a l o n o .
Następnie przedstawia imieniem Prezydyum miasta 

następujący wniosek :
R a d a  m i a s t a  u c h w a l i :
1. Przyjmuje się do wiadomości reskrypt Wydziału 

krajowego z 8. lipca 1914 L. W. 118160/14, według któ
rego Wydział krajowy postanowił z funduszu pożyczko
wego utworzonego przez Sejm uchwałą z 9. lutego 1912, 
przeznaczonego na bezprocentowe pożyczki na budowę 
szkół ludowych w miastach, udzielić gminie in. Krakowa 
bezprocentową pożyczkę w wysokości 187.000 K na bu
dowę szkół miejskich ludowych w Dz. Dąbie, Łobzów 
i Płaszów, spłacalną w 40 ratach półrocznych płatnych
1. marca i 1. września każdego roku, począwszy od 1. marca 
1916 r. z zastrzeżeniem, iż od rat zapadłych nieuiszczo- 
nych w terminach płatności pobierane będą 6°/0 odsetki 
zwłoki.

2. Zaciągnąć na rzecz Gminy rzeczoną pożyczkę 
w wysokości 187.000 K na cel i pod warunkami wyżej 
pod poz. 1) określonymi.

3 Do podpisania imieniem Gminy skryptu dłużnego 
i innych dokumentów pożyczkowych upoważnia się obok 
Prezydenta miasta lub jego zastępcy radców miejskich: 
Mitasińskiego i Rakisza w razie przeszkody r. m. Mura- 
nyjego i Pająka, (LM. 95767/914 IV.).

U c h w a l o n o .

Asfaltowanie ul. Brackiej i św. Anny.
II. W i c e p r e z y d e n t  S a r e  uzasadnia nagłość 

sprawy asfaltowania nl. św. Anny i Brackiej.
N a g ł o ś ć  u c h w a l o n o .
Poczem imieniem Komisyi drogowo-kanałowej wnosi:
R a d a  m i a s t a  u c h w a l i :
1. Należy uporządkować ulicę Bracką i ulicę św. 

Anny według projektu z dnia 6. czerwca 1914 i koszto
rysu z dnia 10. czerwca 1914 Budownictwa m. B. przez 
wyasfaltowanie torów jezdnych w obu ulicach asfaltem
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prasowanym i założenie krawężników granitowych na 
betonie i chodników z istniejących płyt porfirowych z do
daniem odpowiedniej ilości materyału nowego.

2. Koszt tego uporządkowania wynoszący odnośnie 
do ul. Brackiej kwotę 21.400 K, a odnośnie do ul. św. 
Anny kwotę 41.000 K pokryć z funduszu regulacyi miasta 
do zwrotu przez gminę m. Krakowa i właścicieli przyle
gających realności na podstawie postanowień § 16 a i b 
noweli do ustawy budowlanej dla m. Krakowa Nr. 89.

8. Poleca się Budownictwu m. B, przystąpić bezzwło
cznie do wykonania tychże robót. (LM. 77261/Bb ex 1914).

R m. M i e d n i a k  proponuje, aby materyał brukowy 
z tych ulic użyć do brukowania części ulic szosowanych.

R. m. X D r. C a p u t a ,  wolałby bruk drzewny 
kostkowy jako cichszy, nadto prosi by uwolnić kościół 
św. Anny z cmentarzem od opłaty z § 16. noweli budo
wlanej.

R m. S o ł t y s i k  przypomina poprzedni swój wnio
sek o asfaltowanie ul. Sobieskiego.

II. W i c e p r e z y d e n t  S a r e, wyjaśnia że bruk 
drewniany jest w wysokim stopniu niehygieniczny — 
nigdzie już takiego nie robią. Co do uwolnienia kościoła 
od opłaty — to należy wnieść podanie do Komisyi dro
gowej, która niewątpliwie udzieli uwolnienia.

Co do asfaltowania ul. Sobieskiego, to Budownictwo 
miejskie otrzymało jnż w tym kierunku polecenie opra
cowania kosztorysu.

R. m. S t. N o w a k  pragnąłby cichego bruku w ul. 
Biskupiej ze względu na barak szkolny w ulicy tej stojący.

II. W i c e p r e z y d e n t  S a r e  wyjaśnia, że ulicę 
tę będzie można zaopatrzyć w smołowaną szosę.

W n i o s e k  K o m i s y i  u c h w a l o n o .

Porządek dzienny.
Skład Komisyi, Komitetów itp.

R. m. J. K. F e d e r o w i c z  na podstawie poro
zumienia z wszystkimi Klubami radzieckimi proponuje 
następujący skład poszczególnych Komisyi, Komitetów itp. 
z tą  zmianą, by r. m. X. Dr. Caputę przydzielić do Ko
misyi dla dróg wodnych:

K o m i s y a  d l a
Dr. Bandrowski,
Beringer,
Daszyński,
Dąbrowski,
Dr. Doboszyński, 
Ehrenpreis,
Epstein,
J. K. Federowicz,
Maywalt,
Dr Merz,
Meus,

d r ó g  w o d n y c h .

Mitasiński,
Pająk,
Peltz,
Peroś,
Potuczek,
Schmelkes,
Schrager,
Szatkowski,
Dr. Tilles,
Turski,
Wachtel.

K o m i s y a  d l a  p r z e m y s ł ó w  k o n e e s y o n o w a n y c h .
Bazes, Dr. Landau Ignacy,
Bialik, Dr. Lauer,
Dr. Damski, Mikucki,
Dr. Doboszyński, Muranyi,
Godzicki, Pająk,

Hała'kiewicz, Schechter,
Heumann, Dr. Schneider,
Kosobucki, Suski,
Dr. Krzetuski, Wajda,

Dr. Wasung.

K o m i s y a  r e k u r s o w a .
Beringer, Mitasiński,
Czunko, Dr Muczkowski,
Dr. Damski, Pająk,
Drozdowski Peltz,
Ehrenpreis, Peroś,
Dr. Fierich, Rakisz,
Dr. Frtihling, Romanowski,
Guzikowski, Dr. Rosenblatt,
Hałatkiewicz, Dr. Schneider,
Dr. Krzetuski, Dr. Tilles,
Dr. Lauer, Turski,
Maywalt, Wasung,
Dr. Meisels, Wielgus,
Dr. Merz, Wilczyński,
Meus, Dr. Zoll.

K o m i i
Dr. Bandrowski, 
Bazes,
Beringer,
X. Dr. Caputa, 
Daszyński,
Dr. Doboszyński, 
J. K. Federowicz, 
Dr. Fruhling,
Dr. Gross,
Klemensiewicz,
Kosobucki,
Dr. Krzetuski,

y a  s t a t u t o w a .
Dr. Landau Ignacy,
Dr. Landau Rafał, 
Mikucki,
Dr. Nowak Julian, 
Pająk,
Porębski,
Dr. Rosenblatt, 
Srokowski,
Dr. Starze w ski Tadeusz, 
Wajda,
Dr. Wasung,
Dr. Zoll.

Beringer, 
Dąbrowski, 
■Federowicz, 
Dr. Frtihling, 
Hałatkiewicz,

Bering'er,
Maywalt,
Meus,

K o m i s y a  w e r y f i k a c y j n a .

Dr. Landau Ignacy, 
Peroś.
Porębski,
Dr. Rosenblatt,
Dr. Zoll.

R a d a  a r t y s t y c z n a .
Dr. Morawski, 
Dr. Muczkowski. 
Peroś, 

Romanowski.

Z p o z a  R a d y  m i a s t a .  
Konserwator Dr. Szydłowski.

D e l e g a c i  G m i n y  do  k u r a t o r y i  A k a d e m i i  
h a n d  lo wej .

Federowicz, Prezydent Dr. Leo,
Dr. Wasung.
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K u r a t o r y a  p a r k u  D r a  J o r  d a n a .
Maciołowski, Dr. Schneider,
Dr. Muczkowski, Szarek,

Turski

W y d z i a ł  m i e j s c o w y  d l a  p r z e m y s ł o w y c h  
s z k ó ł  u z u p e ł n i a j ą c y c h .

Kosobueki, Dr. Schneider,
Stanisław Nowak, Siemek,

Sołtysik.
R. m. Dr. S t a r z e w s k i  odnośnie do wyboru Ko

misyi rekursowej zgłasza dwa następujące wnioski:
I. Rada miejska uchwali:
1. Poleca się Magistratowi, aby bezzwłocznie opra

cował regulamin czynności Komisyi rekursowej;
2. Wzywa się Komisyę rekursową, aby rozpatrzyła 

przedłożony przez Magistrat projekt regulaminu i przed
stawiła Radzie miejskiej do zatwierdzenia w ciągu paź
dziernika b. r.

II. Aż do wydania regulaminu dla Komisyi rekur
sowej postanawia się, co następuje:

1. Do powzięeia uchwał potrzebną jest obecność 
6 członków, nie licząc przewodniczącego.

2. Dla powzięeia uchwał w sprawach, które Prezy
dent miasta lub przewodniczący Komisyi oznaczy jako 
szczególnie ważne, potrzebna jest obecność 10 członków, 
nie licząc przewodniczącego.

3. O ileby członek Komisyi przydzielonej mu sprawy 
nie zreferował w terminie trzech miesięcy, przewodni
czący przydzieli sprawę innemu członkowi Komisyi do 
referatu (LM: 98433/1914 I b).

U c h w a l o n o  g ł o s o w a ć  z w y c z a j n i e  p r z e z  
p o d n i e s i e n i e  r ą k .

W g ł o s o w a n i u  p r z y j ę t o  p r o p o z y e y ę  r. m- 
J.  K. F e d e r o w i e z a  eo do  s k ł a d u  w y ż e j  w y 
m i e n i o n y c h  K o m i s y i  i t. p.

N a d t o  do K o m i s y i  d l a  d r ó g  w o d n y c h  
p o w o ł a n o  r. m. Ks C a p u t y ,  r. m. W i e l g u s a  do 
K o m i s y i  t r a m w a j o w e j .

O b a .  w n i o s k i  r. m. Dr .  S t a r z e w s k i e g o  
p r z y j ę t o .

Wybór 3 delegatów do Rady szkolnej okręgowej.
W n i o s e k  r. m. Dr .  D o b o s z y ń s k i e g o  o od

roczenie tej sprawy u p a d ł .
P r z e w o d n i c z ą c y  powmłał na skrutatorów r. m. 

Dr. D o b o s z y ń s k i e g o  i Dr. M o r a w s k i e g o .
S e k r e t a r z  Rady odczytywał kolejno nazwiska 

radców m., a ci swe głosy na kartkaeh składali do urny.
Wynik głosowania podał przewodniczący.
Na 57 głosujących otrzym ali:
R. m. Dr. Bandrowski 53.
R. m. Dr. Domański 52.
R. m. Dr. Rosenblatt 43.
R. m. Dr. Ignacy Landau 10.
Reszta głosów rozstrzelona.
P i e r w s i  t r z e j  z a t e m  w y b r a n i  z o s t a l i  d e 

l e g a t a m i  d o  R a d y  s z k o l n e j  o k r ę g o w e j .

Restauracya w ieży ratuszowej.
Imieniem Sekeyi I. i II. sprawozdawca II. wicepre

zydent S a r e  w wyczerpującym referacie wnosi:
Rada m uchwali:
1. Postanawia się podjąć dalszą restauracyę wieży 

ratuszowej, a to w roku bieżącym w ramach wydatku
70.000 K.

2. Wydatek pokryć zaliczkowo z funduszu miej
skiego na rachunek subweneyi rządowej.

3. Powołuje się do Komitetu restauraeyi wieży ra
tuszowej c. k. konserwatora Dr. S z y d ł o w s k i e g o  
(LM: 78897/914 B/a).

R. ra. Ks. Dr. C a p u t a  podnosi przy tej sposobno
ści sprawę usunięcia z Rynku odwachu. Skoro wojskowość 
żąda od miasta milionów, powinno uznać słuszne doma
ganie się Gminy o umieszczenie odwachu w innem miej
scu poza Rynkiem (LM: 101940/914 V/a).

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że sam byłby rad, 
gdyby odwach był gdzieindziej umieszczony, lecz do tego 
trzeba zgody wojskowości i miasta.

Wi e e p r e z .  S a r e  zgadza się z r. m. Ks Dr. Ca
puty i wnosi, by wdrożyć rokowania z wojskowością 
o usunięeie odwachu z Rynku i umieszczenie go w innem 
miejscu.

W n i o s e k  S e k e y i  u c h w a l o n o  o r a z  p r z y 
j ę t o  r e z o l u c y ę  r. m. Ks. Dr  C a p u t y  w s t y l i z a -  
c y i II. W i e e p r e z .  S a r e g o.

Przejęcie dróg rzędowych w  Krakowie i Podgórzu.
Imieniem Komisyi drogowo kanałowej i Sekeyi II. 

sprawozdawca U. W i e e p r e z .  m. S a r e  wnosi:
Rada m uchwali:
1. Propozyeyę c. k. Ministerstwa robót publicznych 

z daty 19. maja 1914 r. dotyczącą oddania gminie mia
sta Krakowa w zarząd i utrzymanie części dróg państwo
wych, a mianowicie gościńca Warszawskiego i Łobzow
skiego, leżąeych na terytoryum miasta Krakowa, przyj
muje się do zatwierdzającej wiadomości i upoważnia się 
Prezydenta miasta i dwóch radców miejskich z łona Ko
misyi drogowo-kanałowej do podpisania odnośnego kon
traktu i protokolarnego odbioru tychże dróg. (LM: 
83158/914 B/b).

2. Przejęcie dróg państwowyeh, leżącyeh na teryto- 
ryumj miasta Podgórza, na warunkach zaproponowanych 
przez e. k. Ministeryum robót publicznych pismem z dnia 
17. marca 1914 r. przyjmuje się do zatwierdzającej wia
domości i upoważnia się p. Prezydenta miasta i dwóch 
radców miejskich z łona Komisyi drogowo-kanałowej do 
podpisania odnośnego kontraktu i protokołu odbioru. 
(LM: 55006/914 B/b).

R. m. St. N o w a k  zapytuje, jak  daleko zaszła 
sprawa podkopu w ul. Warszawskiej.

II. W i c e p r e z y d e n t  S a r e  wyjaśnia, że 'rozpo
częcie robót zależy od kolei północnej. Rzecz jest daleko 
posunięta. W najbliższym czasie budowa się rozpocznie, 
dzięki troskliwemu pilnowaniu tej sprawy przez Prezy
denta miasta.

P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  Dr. L e o  wy
jaśnia, że budowa kosztować będzie 2 miliony. Dziś otrzy
mał z Ministerstwa kolejowego, że Dyrekcya kolei pół
nocnej otrzymała już polecenie rozpoczęcia robót.

O b a  w n i o s k i  K o m i s y i  p r z y j ę t o .
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Stan funduszu regulacyi miasta.
Imieniem Sekcyi II. referent sekretarz Magistratu 

Dr. W y d r o  wnosi:
Rada m. uchw ali:
Przyjmuje się do zatwierdzającej wiadomości spra

wozdanie Miejskiej Izby obrachunkowej z dnia 3. listo
pada 1913 r. o obrotach i stanie funduszu regulacyi mia
sta za I. półrocze 1913 r. (UM: J 07527/913 I/a). 

U c h w a l o n o .

Regulacya ul. Pułaskiego w Dzielnicy XI
Imieniem Sekcyi I. i II. referent sekretarz Magi

stratu Dr. W y d r o  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1. W celu regulacyi ul. Pułaskiego (dawniej Ma

łej) w Dz. XI. nabyó od Józefa i Maryi Jasińskich
a) z realności Iwh. 5 ks. gr. gm. kat. Dębniki częśó

parceli gr. lkat. 119/5 o pow. około 86'2 s2, oraz
b) z realności Iwh 329 ks. gr. gm. kat. Dębniki całą

parcelę gr. lkat 119/9 o pow. około 26‘4 s2, t. j.
nabyó razem grunt o pow. około 112-6 s2 w stanie 
wolnym od wszelkich ciężarów za cenę po 40 K za 
1 s2, płatną w 14 dni po zaintabulowaniu Gminy 
za właścicielkę gruntu, wolnego od wszelkich dłu
gów i ciężarów.
2. W chwili wypłaty Jasińskim ceny kupna za grunt 

pod 1) obowiązują się zapłacić pp. Jasińscy gminie mia
sta Krakowa kwotę 4504 K tytułem należytości z § 16 a 
noweli do ust. bud. na koszta nrządzenia ul. Pułaskiego 
przypadającej na nich jako właścicieli realności Iwh. 5 
i Iwh. 329 ks. gr. gm. kat. Dębniki i zezwalają, aby Gmina 
tę należytośó potrąciła z należącej się im ceny kupna za 
grunt pod 1) wymieniony.

Po potrąceniu kwoty 4504 K z ceny kupna, wyda 
Gmina p. Józefowi Jasińskiemu złożoną przez niego w dniu 
22. lipca 1910 r. kaucyę na uporządkowanie ul. P uła
skiego (Małej) 2600 K w książeczce Kasy Oszczędności 
m Krakowa Nr. 276650

3. Koszta kontraktu, stemple i należytośó przeno
śną poniesie gmina m. Krakowa.

4. Cenę kupna pokryć z funduszu regulacyi miasta.
5. Do podpisania kontraktu obok Pana Prezydenta 

miasta upoważnia się Radców miejskich pp. Walentego 
Dudka i Antoniego Guzikowskiego, a na wypadek prze
szkody u jednego z nich r. m. Dra. Ludwika Merza. (LM: 
3501/914 1. c)

U c h w a l o n o .

Regulacya ul. Prudnickiej w  Dz. XVII.
Imieniem Sekcyi I., II. i III. referent sekretarz Ma

gistratu Dr. W y d r o  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1. Celem regulacyi ul. Prądnickiej w  Dz. XVII. na

być pod tytułem darmym od W ydziału Krajowego z jego 
realności Iwh 500 gm. kat. Krowodrza część parceli lkat. 
1210, oznaczoną nową lkat. 1210/2 o pow 93 m 2 czyli 
25 86 s2, oraz z realności 530 gm. kat. Krowodrza część 
parceli lkat. 1218/1, oznaczoną nową lkat. 1218/4 o pow. 
33 m2 czyli 9-18 s2 w stanie wolnym od wszelkich d łu 
gów i ciężarów.

2. Wartość nabyć się mającego gruntu przyjmuje 
się dla przyszłego wymiaru należytości na koszta urzą
dzenia ulicy w kwocie 1752 K.

3 Koszta sporządzenia kontraktu, stemple i należy - 
tość przenośną poniesie gmina m. Krakowa.

4. Do podpisania kontraktu obok Pana Prezydenta 
miasta, tegoż zastępcy, npoważnić Radców m. pp. Raj
munda Meusa i Dra. Ludwika Merza, a w razie przeszkody 
jednego z nich R. m. p Artura Romanowskiego.

II. Wniosek.
1. Celem regulacyi ul. Prądnickiej w  Dz. XVII. na, 

być od małoletnich Stanisław a i Józefa Szostaków z ich
realności Iwh 47 gm. kat. Krowodrza część parceli gr. 
lkat. 1230/1 oznaczoną nową lkat. 1230/2 o pow. 76 m2 
czyli 21 13 s2, oraz częśó parceli gr. lkat. 1228/1 ozna
czoną nową lkat 1228'2 o pow. 6 m 2 czyli 1-67 s2 czyli 
razem grunt o pow. 82 m 2 czyli 22 80 s2 za cenę kupna, 
licząc po 50 K za 1 s2 w kwocie 1104 K w stanie wol
nym od wszelkich długów i ciężarów, oraz z tern zastrze
żeniem, że gdyby wzdłuż parceli Szostaków z lewej strony 
ul. Prądnickiej urządzono chodnik, gmina m. Krakowa 
wykona przez chodnik dojazd do parceli lkat 1280/1

2 Cena kupna ma być wypłaconą w 14 dni po 
zaintabulowaniu gminy m. Krakowa za właścicielkę na
bytego gruntu w stanie wolnym od wszelkich dłngów 
i ciężarów po potrąceniu z niej należytości za urządzenie 
ul Prądnickiej na wszystkich przypadającej.

3. Koszta kontraktu, stemple, należytośó przenośną 
poniesie gmina m. Krakowa,

4. Wydatek na kupno gruntu pod 1. wyszczegól
nionego pokryć z funduszu regulacyi miasta

5. Do podpisania kontraktu obok Pana Prezydenta 
miasta upoważnić Radców miejskich pp. Rajmunda Meusa 
i Dr. Ludwika Merza, a w razie przeszkody jednego 
z nich Radcę miejskiego p. Artura Romanowskiego. (LM: 
153576/918 I. c.).

U c h w a l o n o

Zakupno dalszych gruntów pofortecznych.
Imieniem Sekcyi I. i II. i Komisyi gruntowej refe

rent sekretarz Magistratu Dr. W y d r o  wnosi:
Rada miasta uchwali:

I a)  Nabyć od c. k Skarbu państwa wspólnie z c. k. 
uprzyw Fabryką maszyn i wagonów L, Zieleniew
ski w Krakowie, Lwowie i Sanoku, Tow. akc. grunta 
pofortyfikacyjne w Dz. VI., XVIII. i XIX., położone 
o pow. około 246318 m. kw. czyli około 68484 s. kw. 
za cenę ryczałtową 1,075.000 K.

Z gruntów tych nabywa gmina około 52.476 
s. kw., c. k. uprzyw. Fabryka maszyn i wagonów 
L. Zieleniewski zaś około 16.008 s kw i w tym 
stosunku rozdziela się na kupujących cena kupna
1,075.000 K.

b) C. k. uprzyw. Fabryka maszyn i wagonów L. Zie
leniewski zapłaci przypadającą na nią część ceny 
kupna przy podpisaniu kontraktu; Gmina zaś uiśei 
przypadającą na się część kupna w sposób nastę
pujący : 1/ 3 część bezpośrednio przed podpisaniem 
kontraktu, 1/3 w 6 miesięcy po podpisaniu kontra
ktu i zawiadomieniu Gminy przez c i k Dyrekcyę 
Inżynieryi, że potrzebne pod nowe północno wscho
dnie noyau grunta c. k. Skarb zajął i budowę no
wego noyau rozpoczął, wreszcie ]/3 częśó w 14 dni 
po zawiadomieniu Gminy przez c. i k. Dyrekcyę 
Inżynieryi, że budowa nowego północno wschodniego 
noyau ukończoną została.



c) Koszta kontraktu, stemple swego kontraktu i przy 
padającą na Gminę połowę należytośei przenośnej 
od nabytku Gminy poniesie Gmina z własnych 
funduszów.

II. u) Nabyć od c. k. Skarbu wspólnie z c. k uprzyw. Fa 
bryką maszyn i wagonów L Zieleniewski w Kra 
kowie, Lwowie i Sanoku, Tow. akc., grunta t. zw 
pokojowego laboratoryum artyleryi w Dz. XIX. 
w Krakowie wraz ze wszystkiemi budynkami i przy- 
należnościaini o pow. około 24.328 m. kw. czyli 
około 6758 s. kw. za cenę ryczałtową 250.000 K.

Z gruntów tych nabywa gmina około 4934 s. 
kw., c. k. uprzyw. Fabryka maszyn i wagonów L. 
Zieleniewski zaś około 1824 s. kw. i w tym sto
sunku rozdziela się na kupujących cena kupna
250.000 K.

i)  C, k. uprzyw Fabryka maszyn i wagonów L. Zie
leniewski zapłaci przypadającą na nią • część ceny 
kupna przy podpisaniu kontraktu; Gmina zaś uiści 
przypadającą na nią część kupna w sposób nastę
pujący : 73 część bezpośrednio przed podpisaniem 
kontraktu, lj3 w 6 miesięcy po podpisaniu kontra
ktu i zawiadomieniu Gminy przez c. i k. Dyrekcyę 
Inżynieryi, że potrzebne pod nowe północno-wscho
dnie noyau grunta c. k. Skarb zajął i budowę no
wego noyau rozpoczął, wreszcie l/s w 14 dni po 
zawiadomieniu Gminy przez c i k. Dyrekcyę Inży
nieryi, że budowa nowego północno wschodniego 
noyau ukończoną została.

c) Koszta kontraktu, stemple swego kontraktu i przy
padającą na Gminę połowę należytośei przenośnej 
od nabytku Gminy poniesie Gmina z własnych 
funduszów.
III. Na wypadek braku ustawowego zezwolenia na 

powyższą transakcyę obowiązany będzie c. k. Skarb zwró
cić Gminie zapłaconą za grunta sub I i II wymienione 
eeuy knpna, jednak bez procentów i zwłoki.

IV. Gmina m. Krakowa godzi się na sprzedaż c. k. 
uprzyw. Fabryce maszyn i wagonów L. Zieleniewski części 
wyżej wymienionych gruntów pofortyfikacyjnych, wzglę
dnie gruntów laborat.oryum artyleryi pod tym warunkiem, 
że nabyć się mające przez nie grunta użyje Towarzystwo 
tylko na rozszerzenie swej fabryki i że do budowy tego 
rozszerzenia fabryki przystąpi w ciągu lat trzech od daty 
podpisania kontraktu knpna. Na wypadek, gdyby Towa
rzystwo tych warunków nie przyjęło, uchwala Rada mia
sta na zakupno gruntów od c. k. Skarbu przez Towarzy
stwo akcyjne, c k. uprzyw. Fabryką maszyn i wagonów 
L. Zieleniewski w Krakowie, Lwowie i Sanoku się nie 
zgodzić5 i całe grunta pod I i II wymienione wyłącznie 
na rzecz gminy m. Krakowa zakupić.

V. Cenę kupna wraz z kosztami nabycia i należy- 
tością przenośną pokryć z pożyczki długoterminowej, 
ewentualnie w razie potrzeby krótkoterminowej, na ra 
chunek pożyczki długoterminowej zaciągnąć się mającej. 
Równocześnie po myśli § 82. statutu miejskiego upowa
żnia się P. Prezydenta miasta wraz z Sekcjm. skarbową

| Rady miasta do zaciągnięcia w miarę potrzeby pod mo- 
I żliwie najkorzystniejszymi warunkami w instytucyi finan

sowej, przez Prezydenta miasta wspólnie z Sekeyą skar
bową wybrać się mającej pożyczki krótkoterminowej do 
wysokości 1,022.000 K.

VI. Do podpisania kontraktu kupna gruntów pod I 
wymienionych obok P. Prezydenta miasta lub jego za
stępcy upoważnia się Radców m. pp. Wandalom Berin- 
gera i Jana Kantego Federowicza, a na wypadek prze
szkody u jednego z nich Radców m. pp. Dr. Ludwika 

1 Merza i Rajmunda Me u są. (LM: 54451 914 I. e.).
W dalszym ciągu odczytuje referent dodatkową re 

zolucyę Sekcyi II. i Komisyi gruntowej:
„Uprasza się P. Prezydenta, by poczynił starania 

o uzyskanie dla tych gruntów 18-letniego uwolnienia od 
podatku domowo czynszowego1.

W końcu odczytuje referent pismo firmy L. Ziele
niewski z daty 16. lipca 1914 r. następującej treści:

„Uchwała Komisyi gruntowej, względnie żądanie 
wyrażone, aby firma moja złożyła oświadczenie, że grunta 
powojskowe, które wspólnie z miastem ma nabyć od skarbu 
wojskowego, będą użyte tylko na cele Zakładu przemy
słowego, jakoteż by budowa nowych zakładów była 
w ciągu trzech lat rozpoczętą, doszła do mojej wiado
mości już po uchwale mojej Rady zawiadowczej, mocą 
której zostałem upoważniony do zakupna tych gruntów 
bez jakichkolwiek zastrzeżeń.

Wskutek tego proszę po myśli ofieyalnego pisma, 
które imieniem firmy oficyalnie do Świetnego Magistratu 
m. Krakowa wnoszę, o odstąpienie od obu tych zastrzeżeń.

Osobiście jednak najsolenniej zapewniam, iż na naj- 
bliższem posiedzeniu Rady zawiadowczej będę się starał 
o przeprowadzenie uchwał upoważniających mnie do przy
jęcia tych zastrzeżeń".

R. m. W i e l g u s  zgłasza wniosek:
„Ustęp IV. wniosku należy wyeliminować jako nie

dopuszczalny ze strony Gminy i jako nieegzekwowalny“.
II. W i c e p r e z y d e n t  S a r e  zgłasza wniosek, aby 

zamiast ustępu IV. wstawić nowy ustęp następującej treści:
„Upoważnia się Komisyę gruntową i Sekcyę I. do 

przeprowadzenia rokowań z firmą L. Zieleniewski celem 
uzyskania zapewnienia, że nabyte przez tę firmę grunta 
użyje Towarzystwo akcyjne na cele fabryczne, jak  budowę 
fabryki, budynków administracyjnych, budynków mieszkal
nych dla dyrektorów, urzędników, robotników i t. p .“.

R. m. W i e l g u s  obstaje przy swym wniosku, bo 
sądzi, że Gmina jest tylko kontrahentem i jako taka nie 
może nakładać obowiązków na drugiego współkontrabenta.

R. m. J. K. F e d e r o w i c z  wyjaśnił, że Gmina 
mogłaby nabyć wszystkie grunta poforteczne dla siebie; 
dopuszcza zaś do kupna fabrykę Zieleniewskiego tylko 
dlatego, aby umożliwić jej przeniesienie fabryki z Sanoka 
do Krakowa. Gminie nie idzie o kautele prawne, tylko 
o rękojmię moralną i w tej mierze wniosek wiceprezy
denta Sarego załatwia rzecz odpowiednio do intencyi 
Gminy, Mówca wskazał, że gmina m. Lwowa oświad
czyła gotowość poczynienia fabryce Zieleniewskiego da
leko idących ulg. byle tam przeniosła fabrykę sanocką.

R. m. Dr. Rafał L a n d a u  rozpatrywał ze stanowi
ska prawnego stanowisko Gminy wobec fabryki Ziele
niewskiego i oświadczył się za wnioskiem wiceprezy
denta Sarego.

R. m. K o s o b u c k i  domagał się takiego zestawie
nia wniosków, aby nie utrudniały przeniesienia fabryki 
do Krakowa.

R. m. Dr. K r z e t u s k i  zaznaczył wybitną działal
ność fabryki Zieleniewskiego w dziedzinie przemysłu kra
jowego; nie może zaś ulegać wątpliwości, że fabryka
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użyje nabytych gruntów tylko pod budowę fabryki. Dla
tego wskazanem jest porobić fabryce odpowiednie ulgi.

R. m. Dr. M e r *  rozpatrzył oiotywa wniosku wice 
prezydenta Sarego; m niosek dąży tylko do osiągnięcia 
rękojmi, że grunt użyty będzie tylko pod budowę fabryki.

U s t ę p  I., II. i III. w n i o s k ó w  S e k c y i  u c h w a 
l ono .

W n i o s e k  r. m. W i e l g u s  a u p a d ł .
W n i o s e k  II. W i c e p r e z. S a r e g o  o z m i a n ę  

u s t ę p u  IV. p r z y j ę t o .
U s t ę p  V. u c h w a l o n o  z t ern,  i ż b y  d o d a ć  

n a  k o ń e n  z d a n i e :  „ w z g l ę d n i e  1,325.000 K.“
U s t ę p  VI. p r z y j ę t o  ze  z m i a n ą  R a d c ó w  

m i e j s k i c h ,  u p o w a ż n i o n y c h  do p o d p i s a n i a  
k o n t r a k t ó w ,  m a j ą  b y ć  R a d c o w i e  m i e j s c y  
M i k u c k i i Dr. S c h n e i d e r ,  n a  w y p a d e k  p r z e 
s z k o d y  u j e d n e g o  z n i c h  R m. K o s o b u c k i .

R c z o l u c y ę  o 1 8 - l e t n i e m u w o l n i e n i u  od 
p o d a t k ó w  p r z y j ę t o .

Schronisko dla bezdomnych.
Imieniem Sekcyi VI. i II. referent st. radca Magi

stratu B a n a ś  w nosi:
Rada miasta uchwali:
1. Realność gminną, położoną, przy ul. Krakowskiej

1. or. 53. przeznacza się na pomieszczenie Miejskiego Schro 
niska dla bezdomnych oddziału mężczyzn.

2. Gelem oddania i zaadaptowania realności na po
wyższy cel wzywa się Magistrat a) aby wypowiedział 
sądownie najem ubikacyj w powyższej realności; b) aby 
odrestaurował realność kosztem 15.500 K według koszto
rysu Miejskiego Urzędu bud. Oddz. A z 18. lipca 1913 r.

3. Przyznaje się Braciom Tereyarzom św. Franci 
szka, posługującym ubogim w Miej^kiem Schronisku dla 
bezdomnych, ryczałt w kwocie 3000 K na wybudowanie 
we własnym zarządzie stajni na konie i szopy na wozy 
na folwarku u wylotu ul. Skawińskiej.

4. Wydatek w łącznej kwocie 18.500 K pokryć 
w części ze złożonej przez wyznaniową gminę izraelicką 
w roku 1908 ceny kupna realności lwb. 1421 w kwocie
15.000 K, która urosła obecnie do kwoty 17.478 K, 
w reszcie, t. j. 1022 K, zaliczkowo z funduszu miejskiego 
na rachunek ceny kupna realności lhw. 1422 i 1423 
w kwocie 30.000 K, które wyznaniowa gmina izraelicka 
wypłaci gminie m. Krakowa po oddaniu powyższych real
ności w fizyczne posiadanie.

Tern samem zmienia się ustęp V. uchwały Rady m. 
z 16. lipca 1908 r., według którego przeznaczono cenę 
kupna, uzyskaną ze sprzedaży 3 powyższych realności na 
budowę Miejskiego Schroniska dla bezdomnych pod za 
rządem brata Alberta. (LM: 1381/911 VI. a).

R. m..Dr. Rafał L a n d a  u popiera wniosek Sekcyi, 
zgłasza jednak rezolucyę, aby Prezydyuni wyszukało od
powiednie schronisko dla chłopców bezdomnych izraeli- 
ckich, względnie, by pomieściło ich w jednym z budyn
ków miejskich.

R. m. G o d z i c k i  oświadcza, że to przeprowadzi 
się w krótkiej drodze w ten sposób, że będzie się real
ność burzyć stopniowo, tak by częściowo używać ją  je 
szcze na internat.

W n i o s k i  S e k c y j  u c h w a l o n o .

Pożyczka 100.000 K na szkołę przem ysłową żeńską.
Imieniem Sekcyi II. referent st. radca  Magistratu 

Dr. Ż a c z e k  wnosi:
Na pokrycie reszty kosztów budowy i urządzenia 

wewnętrznego szkoły przemysłowej żeńskiej, zaciągnąć 
pod możliwie najkorzystniejszymi warunkami pożyczkę 
długoterminową w Banku kraj. w wysokości 100.000 K, 
spłacaną przez Wydział kraj. z funduszów krajowych.

2. Do oznaczenia bliższych warunków zaciągnięcia 
tej pożyczki upoważnia się Prezydenta miasta wraz z Se 
kcyą skarbową.

Do podpisania potrzebnych skryptów dłużnych i in 
nych dokumentów upoważnia się Prezydenta miasta lub 
jego zastępcę, oraz Radców m. Mitasióskiego, Rakisza, 
względnie Kosobuckiego i Wajdę.

3. Należy się porozumieć z Wydziałem kraj., aby 
całą ratę procentową i amortyzacyjną wstawiał do bu
dżetu krajowego aż do zupełnego jej umorzenia. (LM : 
97179/914 IV.).

U c h w a l o n o .

Reorganizacya Zakładu czyszczenia miasta.
Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca r. m. R o m a 

n o w s k i  wnosi w wyczerpującym referacie:
1 Zakład czyszczenia miasta oddziela się od Miej

skiej Straży pożarnej i przyłącza się go z dniem 1. lipca 
1915 r: do Budownictwa m. Oddz. B.

• 2. Projekt nowej organizacyi Zakładu czyszczenia 
miasta przedłoży Budownictwo m najdalej do 1. paździer
nika 1914 r. (LM: 88187/914 I. b.).

R. m. C h w a s t e k  wnosi o przejście do porządku 
dziennego nad wnioskiem i rozpisaniem publicznej licytacyi.

W n i o s e k  r. m. C h w a s t k a  u p a d ł
W n i o s e k  s e k c y j n y  u c h w a l o n o .

Automobile dla Zakładów sanitarnych.
Imieniem Sekcyi I. i II. referent radca Budowni

ctwa m. G ó r e c k i  wnosi:
Rada miasta uchw ali:
1. Wprowadzenie ruchu automobilowego przy nowo 

budujących się Zakładach sanitarnych w Krakowie.
2. Wydatek połączony z kupnem automobilów w wy

sokości 50.000 K (pięćdziesiąt tysięcy koron) pokryć z po
życzki długoterminowej, a w razie potrzeby w drodze 
pożyczki krótkoterminowej, spłacalnej z nowej pożyczki 
długoterminowej.

3. Do oznaczenia Instytucyi, w której czasu kiedy 
i warunków, pod któremi ta pożyczka krótkoterminowa 
ma być zaciągnięta, oraz do wydelegowania członków 
Rady m., do podpisania obok P. Prezydenta miasta do 
kumentów pożyczkowych, odnoszących się do tejże po
życzki krótkoterminowej, upoważnia się P. Prezydenta 
miasta łącznie z Sekcyą skarbową Rady miejskiej. (LM: 
37851/914 fiz.).

R. m. J. K F e d e r o w i c z  zaznacza, że podniosły 
się głosy, iż automobile spowodują bardzo znaczne wy
datki. Aby te wątpliwości usunąć, uważa mówca za wska
zane, by wniosek odesłać ponownie do Sekcyi I. i II. do 
ponownego zbadania pod względem finansowym.

R m. St. N o w a k  zapytuje, czy są już jak ie  zobo
wiązania wobec firm automobilowych.
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P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że Magistrat nigdy 
przed uchwałą Rady miejskiej nie zaciąga żadnych zobo
wiązań wobec osób trzecich.

R. m. Dr. J u l i a n  N o w a k  zgadza się z wnio
skiem r. m. Federowicza, proponuje jednak, by rzecz ode
słać nadto i do Komisyi sanitarnej.

U c h w a l o n o  w n i o s e k  S e k c y i  o d e s ł a ć  p o 
n o w n i e  d o  s u  b k  o m i s y  i s a n i t a r n e j  K o m i s y i  
s a n i t a r n e j  S e k c y i  I. i II.

Pretensye Surzicowej.
Imieniem Sekcyi II. referent sekretarz Magistratu 

Dr. W y d r o  wnosi:
Rada miasta uchwali:
Pretensyę Wandy Surdcow ej do gminy m. Kra 

kowa w kwocie 35.043 K 53 hal., wypłaconą jej zali
czkowo na podstawie wyroków sądowych, pokryć realnie 
z czwartej pożyczki inwestycyjnej w sumie 8,540.300 K, 
zaciągniętej w c. k. uprzyw. Zakładzie kredytowym ziem
skim w Wiedniu, a w szczególności z przewidzianego 
w programie tej pożyczki pod B,'VI. jako „rezerwa" k re
dytu 521.270 K. (LM: 36.614/914 I. c.).

U c h w a l o n o .

Kurs rolniczy.
Imieniem Sekcyi IV. st. radca Magistratu Dr. Z a- 

c z e k  wnosi:
Z uwagi na zmianę stosunków lokalnych w b. gmi

nie Dąbie Rada miasta zgadza się na zwinięcie kursu 
rolniczego przy szkole XXXIX. dwuklasowej mieszanej 
w Dz. Dąbie. (LM: 79174/9.14 IV.).

U c h w a l o n o .

Fasye wodociągowe.
Imieniem Komisyi wodociągowej i Sekcyi III. refe

rent Dyrektor wodociągu J a s z c z u r o w s k i  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1. Do § 23. przepisów wykonawczych do ust. wod. 

z dnia 12. sierpnia 1899 Nr. 94 Dz. u. kr. dodać należy 
następujące dalsze ustępy:

„Właściciele realności mają przedkładać w styczniu 
każdego roku w Zarządzie wodociągu miejskiego wykazy 
ilości mieszkańców. Zmiany w ilości stałych mieszkańców 
i czas zmiany w ciągu roku mają być zgłoszone najpóźniej 
w ciągu pierwszych dni 14 najbliższego kwartału.

Ilość mieszkańców, podana w ostatnim spisie, zo
stanie przez Zarząd wodociągu miejskiego sprawdzona 
i służyć będzie za podstawę do obliczeń.

W razie nieprzedłożenia wykazu w oznaczonym ter
minie, podstawę wymiaru stanowić będzie ostatni przed
łożony w latach poprzednich spis mieszkańców, który 
Zarząd wodociągu miejskiego może ponownie z, urzędu 
sprawdzić".

2. Wyjednać zatwierdzenie tej uchwały przez W y
dział krajowy w porozumieniu z c. k. Namiestnictwem 
w myśl § 12. ust. wodociągowej. (LM: 37915/914 II.).

R. m. P a j  ą k zgłasza wniosek o obowiązku skła
dania fasyi imiennych.

Po wyjaśnieniu Wiceprezydenta S a r  eg  o r. m. Pa- 
j ą k wniesek swój cofnął.

W n i o s e k  K o m i s y i  p r z y j ę t o .

Wybór jednego członka z łona Rady miejskiej do Rady 
nadzorczej Spółki z ogr. odpowiedzialnością, utworzo
nej z dotychczasowej firm y „Józef Górecki", Fabryka  
siatek, mebli, konstrukcyi żelaznych i wyrobów orna
mentalnych kutych, do której to Spółki przystąpiła  
gmina m. Krakowa z 10-cioma udziałami po 1000 K.

R. m. Dr. M e r z proponuje na członka Rady nad
zorczej r. m. Dr. K r z e t u s k i e g o.

U c h w a l o n o .

Upoważnienie Sekcyi i Komisyi na czas feryi.
P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  Dr. L e o  za

znacza, że z powodu licznych urlopów radców miejskich 
zwoływanie Rady w lipcu i sierpniu byłoby utrudnione, 
wobec tego tak jak lat poprzednich zgłasza imieniem 
Prezydyum miasta następujący wniosek:

„Na podstawie § 82. statutu Rada miasta przeka
zuje do załatwienia odnośnym Sekcyom i Komisyom 
sprawy i czynności zastrzeżone Radzie, a należne do wła
snego zakresu działania Gminy na czas tegorocznych feryi 
letnich, t j. do pierwszego posiedzenia Rady we wrze
śniu b. r. z tem zastrzeżeniem, że sprawy powodujące 
wydatek zadecydowane być mogą tylko na wspólnem 
posiedzeniu Sekcyi właściwej, Sekcyi skarbowej, oraz że 
na każde takie posiedzenie w czasie feryi zapraszać n a 
leży wszystkich Radców miejskich, bawiących w Krako
wie". (Lprez. 942/914,).

U c h w a l o n o .
Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 8 1/a 

wieczór.

Sprawozdania ze Sekcyj i Komisyj.
Sekcya ekonomiczna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  4. l i p  c a  1914 r.
Sekcya przystąpiła do ukonstytuowania się. Prze

wodniczącym Sekcyi wybrano radcę m. Wandalina Be- 
ringera, zastępcami przewodniczącego r. m. Dra Stanisława 
Domańskiego i r. m. W ładysława Turskiego.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  8. l i p c a  1914 r.
Sekcya dokonała dalszego swego ukonstytuowania 

się przez wybór Komisyi sekcyjnych.
Następnie załatwiła oferty na dostawą sprzętów  

w szkole przemysłowej żeńskiej, tudzież na roboty 
rękodzielnicze dla budynków sanitarnych w Prądniku 
Białym, wreszcie postanowiła wystąpić przed Radę m. 
z wnioskiem na podjęcie dalszej restauracyi w ieży ra 
tuszowej; mianowicie w bieżącym roku będą wykonane 
roboty w granicach kredytu 70.000 K na rachunek sub- 
wencyi, jak ą  Rząd przyrzekł na dalszą restauracyę wieży 
ratuszowej.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  22. l i p c a  1914 r.
Sekcya zatwierdziła kosztorys na dalsze wewnętrzne  

urządzenie dla szkoły przem ysłowej żeńskiej. Na pod
stawie tego kosztorysu przystąpi Budownictwo m. przez 
odpowiednich przedsiębiorców do wykonania sprzętów 
i urządzeń dla tej szkoły w nowym jej gmachu.
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Również zatwierdziła Sekcya kosztorys na osusze
nie domostwa przy kościółku św. Idziego, gdzie się mie
szczą biura Rady szkolnej okręgowej miejskiej. Domostwo 
to jest silnie zawilgocone, a projektowane roboty osusza
jące przyczynią się w znacznej mierze do usunięcia złego

Sekcya skarbowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  4. l i p c a  1914 r.
Sekcya ukonstytuowała się, wybierając przewodni

czącym r. m. Federowicza Jana Kantego, a zastępcami 
r. m. Dra Doboszyńskiego Adama i r. m. Dra Krzetu- 
skiego Karola.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  15. l i p c a  1914 r.
Sekcya dokonała wyboru Komisyi, mającej nadzór 

nad m. Izbą Obrachunkową i Komisyi kontroli długów 
gminy m. Krakowa.

Następnie uchwaliła przystąpić bezzwłocznie do dal
szej restauracyi wieży ratuszowej w granicach sumy
70.000 K na rachunek subwencyi rządowej, przyczem wy
rażono nadzieję, że Kasa Oszczędności m. Krakowa przy
czyniać się będzie nadal do kosztów restauracyi wieży.

W końcu przyjęła do zatwierdzającej wiadomości 
warunki przyjęcia dróg państwowych na terytoryum m. 
Krakowa i Podgórza w zarząd i utrzymanie gminy za 
odpowiedniem ze strony państwa wynagrodzeniem.

Wreszcie przyznała kredyt na kupno gruntów dla 
regulacyi ul. Pułaskiego i Prądnickiej i przyjęła do 
wiadomości ząmknięcie rachunkowe funduszu regulacyi 
miasta za rok 1913.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  8. l i p c a  1914 r.
Sekcya uchwaliła przedstawić Radzie miasta wnio

ski w sprawie udzielenia prezenty na posadę nauczy
ciela w szkole św. Floryana, tudzież w sprawie zwinię
cia kursu rolniczego przy szkole w dzielnicy Dąbie. Prócz 
tego przyjęła do wiadomości sprawozdanie delegata Se
kcyi Rady m. Dra Wasunga o stanie szkoły przemysło
wej żeńskiej i szkoły gospodarstwa domowego i o ku
chniach szkolnych.

Sekcya V.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  17. l i p c a  1914 r.
Sekcya obradowała nad przedłożonem przez Magi

strat sprawozdaniem o stanie prac przygotowawczych co 
do założenia miejskiego Zakładu pogrzebowego. Sekcya 
sprawozdanie to przyjęła do wiadomości, a przeprowa
dziwszy nad niem zasadniczą dyskusyę, udzieliła Magi
stratowi szczegółowej dyrektywy co do zakresu i pomie
szczenia miejskiego Zakfadu. pogrzebowego. Ponadto przy

ję ła  Sekcya kilkadziesiąt osób do gminy miasta Krakowa.

Połączone Sekcye i Komisye.
P o s i e d z e n i e  S e k c y i  I. i I I  z K o m i s y ą  g r u n 

t o w ą  w d n i u  7. l i p c a  1914 r.
Sekcye z Komisyą gruntową uchwaliły wnioski 

w sprawie nabyć się mających od c. k. Skarbu wojsko
wego gruntów pofortyfikacyjnych, położonych w Dziel

nicach VI., XVIII. i XIX. celem przesunięcia rejonu for- 
tecznego.

II. P o s i e d z e n i e  S e k c y i  II. z K o m i s y ą  d r o 
g o w o  k a n a ł o w ą  w d n i u  25. l i p c a  1914 r.

Sekcya z Komisyą, działając imieniem Rady miasta, 
uchwaliły przystąpić bezzwłocznie do rekonstruKCy. sze
regu ulic i budowy kanałów, a to celem dostarczenia 
zarobku ludności.

III. P o s i e d z e n i e  S e k c y i  II. i III. w d n i u
30. l i p c a  1914 r.

Połączone Sekcye uchwaliły uzupełnienie przepisów 
o poborach funkeyonaryuszy gminnych, powołanych do 
służby wojskowej z powodu mobilizacyi i tych, którzy 
wstąpili do Legionów Polskich, oraz kilka spraw perso
nalnych urzędników gminnych.

IV. P o s i e d z e n i e  S e k c y i  .II. i III. w d n i u
31. l i p c a  1914 r.

Połączone Sekcye uchwaliły uzupełnienie przepisów  
o poborach z funduszów gminnych i stosunkach służbo
wych funkeyonaryuszy miasta Krakowa, powołanych do 
czynnej służby wojskowej z powodu mobilizacyi, oraz 
uchwaliły wnioski w sprawie czasowego przeniesienia 
w stan spoczynku jednego urzędnika Magistratu.

V. P o s i e d z e n i e  S e k c y i  V. i VI. w d n i u
4. l i p c a  1914 r.

Po ukonstytuowaniu się obu Sekcyi wybrano przez 
aklamacyę przewodniczących i ich zastępców dla obu 
Sekcyi. Dla Sekcyi V. przewodniczącym wybrano dyr. 
Tomasza Sołtysika, zastępcą Dra Rafała Landaua, a dla 
Sekcyi VI. przewodniczącym r m Godzickiego, zastępcą 
r. m. Wielgusa.

Ponadto Sekcya V. załatwiła szereg próśb o przy
jęcie do gminy miasta Krakowa.

Komisyą administracyjna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  13. l i p c a  1914 r.

Naczelnik Administracyi Dr. Zawadzki przedłożył 
zamknięcie za I półrocze 1914 r., z którego się okazuje, 
że dochody z opłat miejskich od trunków z powodu za
stoju budowlanego i braku robotników w mieście, mają 
tendencyę zniżkową. Korzystnie przedstawia się zamknię
cie z rzeźni i targowicy miejskiej.

Następnie omówiono cały szereg spraw administra
cyjnych i osobistych, oraz rozpoczęto dyskusyę nad ela
boratem Administracyi akcyzy dotyczącym polepszenia 
płac straży akcyzowej, który powierzono do rozpatrzenia 
r. m. Drowi Rafałowi Landauowi, jako referentowi Komisyi.

Komisyą budżetowa.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  7. l i p c a  1914 r.

Komisyą po przeprowadzeniu dyskusyi wybrała re
ferentem na Radę r. m. Jana Kantego Federowicza.
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Komisya drogowo-kanałowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  14. l i p c a  1914 r.

Komisya uchwaliła wnioski co do wyasfaltow ania  
ul. Brackiej i św. Anny w najbliższym czasie.

Następnie zatwierdziła zestawienie kosztów budowy 
nawierzchni drogowych w ul. Grodzkiej, Floryańskiej, 
Kopernika i Aryańskiej.

W końcu. przyjęła do zatwierdzającej wiadomości 
sprawozdanie z zamknięcia rachunkowego Miejskiej fa 
bryki w yrobów betonowych i miejskiego kamieniołomu 
na rok 1913 r.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  25. l i p c a  1914 r.

Komisya zatwierdziła program rekonstrukcyi dróg 
w  gminach przyłączonych, mających] się wykonać z fun
duszu zapomogowego Wydziału Krajowego, oraz budowy 
kanału miejskiego w kilku ulicach miasta.

Komisya gazowo-elektryczna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  19. l i p c a  1914 r.
Komisya zatwierdziła ofertę na dostawę węgla dla 

Gazowni miejskiej. Zatwierdziła również zamknięcie ra
chunku Gazowni i Elektrowni miejskiej na rok 1913 oraz 
załatwiła kilka spraw osobistych.

Komisya dla przemysłu gospodnio szynkarskiego.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  18. l i p c a  1914 r.
Komisya ukonstytuowała się, wybierając zastępcę 

przewodniczącego r. m. Jana Kantego Federowicza.
Następnie Komisya wydała opinię przychylną co 

do podania o koncesyę na pensyonat i na sprzedaż wó
dek w opieczętowanych naczyniach, oraz co do 4 podań 
o przeniesienie koncesyj do innych lokali.

Odmowną opinię wydała Komisya co do 2 podań 
o koncesyę na garkuchnię i kawiarnię, na sprzedaż wó
dek w opieczętowanych naczyniach, oraz co do 4 podań 
o przeniesienie koncesyj do innych lokali.

Nakładem Gminy miasta Krakowa. -  Czcionkami drukarni Związkowej w K rakowie pod zarządem A. Szyjew skiego.




